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GLASILO DELOVNIH KOLEKTIVOV

ZDRUŽENIH PAPIRNIC LJUBLIANA

PAPIRNICE KOLIČEVO

Volili smo delavski svet Mladinci slovenskih papirnic 
na Sladkem vrhuVEVČE, MAJ — Kot smo že 

poročali, je delavski svet za letoš
nje volitve povečal število volil
nih enot na 25, da bo bolj do
sledno uveljavil delegatski si
stem. Volitve so bile v 17 volilnih 
enotah in sicer v 15 enotah redne 
v dveh pa nadomestne. Nado
mestne volitve so bile v 13. vo
lilni enoti (brusilnica) zaradi od
hoda tov. Danila Benedika iz 
podjetja in v 18. enoti (razkla
dale!), zaradi premestitve tov. Jo
žeta Kozjaka v 3. volilno enoto.

V vseh 17 volilnih enotah je 
predsednik DS sklical zbore de
lavcev, na katerih so volivci 
predlagali skupno 55 kandidatov, 
razvrščenih na 17 kandidatnih 
list.

Volitve so bile v sredo, 25. apri
la. Volili smo na petih voliščih: 
v remontnih delavnicah, v dode
lavi, v osnovni proizvodnji, v 
upravni stavbi in v premaznem 
oddelku. V volilni imenik je bilo 
vpisanih 749 volivcev. Glasovalo 
jih je 665, to je 88,78 °/o. Od od
danih glasovnic je bilo 20 neve
ljavnih.

V delavski svet je bilo izvolje
nih za mandatno dobo 2 let 20 
članov, za mandatno dobo 1 leta 
(nadomestno) pa 2 člana.

V delavski svet so bili izvoljeni 
naslednji kandidati:

Ivan PETERCA, vodja ključav
ničarjev, Konrad LIKAR, elektri
čar I, Franc GRABNAR, vodja 
kalorične centrale, Jože ŽGAJ
NAR, vodja prečnega rezalnega 
stroja, Ciril ZUPANČIČ, I. po

močnik prečnega rezalnega stroja, 
Anica STRAŽAR, prebiralka — 
števka, Alojz ROMŽEK, pomoč
nik zavijača papirja, Marija 
PREMERE, tehtarica, Peter NO
VAK, sušilec, Stane ANŽUR, su
šilec, Ludvik MIKLIČ, I. pomoč
nik PS, Franc KRALJ, I. pomoč
nik PS, Roman SEVSEK dipl. 
oec., vodja izvoznega oddelka, 
Radoslav NENADIČ, nakladalec 
papirja, Andrej PIRKMAJER, 
vodja transportnega oddelka, Jan
ko VIDIC, varnostni inženir, Di
mitrij MAJCEN, organizator, 
Vinko ZUPANČIČ, strojevodja 
premaznega stroja, Marija ŽNI
DARŠIČ, tehtarica, Ivan POŽE
NEL, vodja družbene prehrane.

Nadomestno (za eno leto) sta bi
la izvoljena: Jože JAZBEC, bru
silec lesa I in Martin ANŽELJ, 
voznik viličarja.

Poleg novoizvoljenih 22 članov 
bo sestavljalo delavski svet, ki se 
bo konstituiral na prvi seji po 
volitvah, še 22 članov, izvoljenih 
na lanskih volitvah in 1 član, ki 
bo naknadno izvoljen v tapetnem 
obratu. S tem bo doseženo polno 
število 45 članov.

J. M'.

VEVČE, MAJ — Ob letošnjem 
prazniku dela, 1. maju in prazni
ku ustanovitve OF je sindikalna

VEVČE, MAJ — Dne 11. maja 
1973 je bil na Sladkem vrhu že 
drugi sestanek iniciativnega od
bora mladinskih aktivov sloven
ske papirne industrije. Prvič so 
bili predstavniki mladih sloven
ske papirne industrije 28. febru
arja v Količevem, kjer je bilo 
sklenjeno, naj se formira inicia
tivni odbor. Ustavni sestanek je 
bil 22. marca na Vevčah, kjer se 
je tudi formiral iniciativni odbor 
mladinskih aktivov slovenske 
papirne industrije.

Na sestanku na Sladkem vrhu 
so bili navzoči predstavniki iž: 
Sladkogorske tovarne papirja in 
kartona, Tovarne lepenke Cer
šak, Papirnice Količevo, Tovarne 
papirja Radeče, Valkartona Lo
gatec, Papirnice Vevče im Šolske
ga centra tiska in papirja iz 
Ljubljane. Manjkali so predstav
niki Tovarne celuloze in papirja 
Videm-Krško in Tovarne celuloze 
Medvode.

Mladinci iz Sladkogorske so 
srečanje dobro pripravili'. Naj
prej smo si ogledali njihovo to
varno, ki ravno letos praznuje

organizacija povabila nekatere 
karakteristične člane delovnega 
kolektiva na majhno slovesnost. 
Med povabljenimi so bili naj sta
rejši moški in ženska v kolektivu, 
najdalj zaposleni delavec, prvo
borec, vojna sirota, delovni inva
lid itd.

Navzoče je pozdravil predsed
nik sindikalne organizacije tov. 
Maks Krpan, o pomenu ^ obeh 
praznikov in zbliževanju članov 
kolektiva pa je nekaj tehtnih be
sed povedal tajnik sindikata tov. 
Bogo Kokalj. Povabljene je sindi
kat tudi obdaril s priložnostnimi 
darili.

Ena ura prijetnega skupnega 
bivanja je prav lepo vplivala na 
vse navzoče, v zavesti, da prava 
beseda v pravem trenutku vedno 
lepo mesto najde.

Dopisujte 
v »Naše delo«

stoletnico. Ta jubilej je dostojno 
počastila s svojimi delovnimi 
uspehi. Gradbena dela v tovarni 
in okolici so v polnem teku. Mon
tirajo nov stroj firme ER-WE-PA 
za proizvodnjo higienskih papir
jev. Tako bo že letos obratovalo 
5 strojev, pripravlja pa se monta
ža šestega. V letu 1974 naj bi pro
izvodnja osnovnega papirja za 
strešni karton, embalažnega pa
pirja, higienskih papirjev in pa
pirne konfekcije dosegla 50.000 
ton. Čeprav je vsa tovarna eno 
samo gradbišče, proizvodnja ne
moteno teče. Morajo si pomagati 
z raznimi improvizacijami. Dobili 
smo občutek, da je organizacija 
dela na visoki stopnji. Po ogledu 
tovarne je bil sestanek predstav
nikov v Lovskem domu, ki je 
priljubljena izletniška točka.

Najprej je direktor Sladkogor
ske, ing. Mlaks Kocbek, orisal 
zgodovinski razvoj tovarne od 
njenih začetkov v letu 1873 pa do 
danes in njen plan razvoja. Med 
drugim je omenil, da je leta 1950 
generalna gospodarska direkcija 
hotela tovarno ukiniti, vendar so 
se delavci temu uprli'. Vpregli so 
vse sile v razvoj in danes je hitra 
ekspanzija podjetja celo nje same 
presenetila.

Na vprašanje, kako gledajo pri 
njih na združevanje slovenske 
papirne industrije je tov. direk
tor povedal, da so za to, predvsem 
kar zadeva surovinsko osnovo, 
t. j. povečanje kapacitet proiz
vodnje celuloze in povezavo z 
gozdnimi gospodarstvi, skupno 
nabavo in investiranje v izgrad
njo novih zmogljivosti za celulozo 
v Krškem. Vendar so proti usta
navljanju centralne organizacije, 
ki bi kratila posameznim podjet
jem možnost lastnega odločanja 
in razvoja.

Predsednik OZK je menil, da 
so delavci pri njih zelo navezani 
na tovarno in da fluktuacije 
praktično ne poznajo, kar je po
sledica specifične lokacije na sla
bo razvitem območju. V primeru 
združevanja bi seveda hoteli po
polno samostojnost odločanja o 
svojih perspektivah.

Za tem je bila razprava o 
vključevanju mladih v organizi
rano delo mladinskih aktivov, o 
pogojih dela le teh v posameznih 
tovarnah in sodelovanju mladih v 
organih samoupravljanja. Ugoto
vitve posameznikov so si bile po
dobne. Mlade zanima predvsem 
šport in vprašanja, ki so v zvezi 
z njihovo organizacijo, za politič
no delo pa skoraj ni zanimanja.

Zato tudi ne bi bilo smiselno or
ganizirati raznih političnih pre
davanj, ker ne bi bilo odziva.

Razveseljiva je bila ugotovitev 
večine, da je mladina v samo
upravnih organih podjetij sloven
ske papirne industrije dobro za
stopana in ima tudi nadalje iz- 
glede za to.

Mladina ima večjo vlogo v tis
tih kolektivih, ki dobro gospoda
rijo in svojim delavcem tudi ne
kaj nudijo. To so primerni osebni 
dohodki, možnost izobraževanja, 
skrb za družbeni standard itd. 
Bili so mnenja, da posebni po
goji dela v papirni industriji — 
izmensko in nedeljsko delo — ne 
smejo biti vzrok za slabo delo
vanje mladine. Jasno pa je, da 
predstavljajo določeno oviro, ki 
pa jo je treba premagati s priteg
nitvijo čim večjega števila mla
dincev. Sprejeti so bili naslednji 
sklepi:

Tisti mladinci, ki že delajo v 
aktivih, naj pritegnejo k organi
ziranemu delu svoje sodelavce. 
Tu je velikega pomena pravočas
no in točno informiranje o vseh 
dogodkih v podjetju in več oseb
nega stika z ljudmi. Tiste dejav
nosti mladine, ki so že zdaj 
uspešne, naj bi tudi v prihodnje 
dobivale vso podporo.

Ne bi smeli zanemariti tudi do
sedanjih oblik sodelovanja med 
delovnimi kolektivi (npr. papir
niške športne igre, ekskurzije 
združene s srečanjem mladincev, 
občasna športna srečanja).

Predvsem pa bi bilo treba tis
tim mladincem, ki stojijo dogaja
njem v podjetju ob strani, obraz
ložiti in jih opomniti na to, da 
bodo v prihodnosti oni vodili in 
upravljali z delovnimi sredstvi 
in da ni prav, da so pasivni, kajti 
kakršne pogoje si bodo ustvarili, 
tako bodo tudi živeli. Le s tem se 
bo število predsednikov v samo
upravnih organih povečalo, s tem 
pa seveda vpliv mladih v delovni 
organizaciji. O delovanju mladih 
aktivov naj bi poročali v svojih 
tovarniških glasilih in glasilu 
Zveze mladine Slovenije. Kaj je 
bilo napravljenega v tej smeri, 
naj bi poročal na sestanku vsak 
predstavnik in tako bi prišlo do 
izmenjave mnenj.

Sprejet je bil tudi predlog, da 
bi bilo sestankov manj, pač pa 
več konkretnih akcij kot organi
zacija javnih tribun o aktualnih 
problemih podjetja, organizacija 
izletov, ekskurzije in športna sre
čanja.

Na koncu je bil sprejet sklep, 
naj v bodoče povabijo na srečanja 
mladih papirničarjev tudi pred
stavnike Šolskega centra tiska in 
papirja, ki so na tem sestanku 
prvič sodelovali (1 predstavnik), 
prav tako pa tudi predstavnike iz 
Tovarne celuloze Medvode, če
prav so se združili z Aerom, če 
imajo seveda interes za to. O se
stanku naj bi poročali tudi v 
Bilten slovenske papirne indu
strije.

Ker je poletje čas dopustov in 
relativne nedelavnosti mladinskih 
aktivov, naj bi bil naslednji se
stanek mladine iz slovenske pa
pirne industrije v začetku sep
tembra v Radečah.

Do takrat pa bi se mladinski 
aktivi sami med seboj dogovar
jali za razne oblike sodelovanja 
in seveda po svojih močeh pod
prli akcijo za združevanje slo
venske papirne industrije.

Dušan Alič

Sindikat je počastil tudi najstarejšo ženo v kolektivu, tovarišico Vale- 
lijo Hebein, ki bo drugi mesec odšla v pokoj in ji že kar danes kli

čemo — srečno! Najstarejši moški ob njej pa je Ivan Vraničar

Čestitke tudi invalidu Rudiju Smrekarju Predsednik sindikata tov. Maks Krpan je pozdravil navzoče

Lepa gesta sindikata
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Združene papirnice Ljubljana
Gibanje proizvodnje v mesecu aprilu 1973

Plan Doseženo
april 1973 I.—IV. 1973

Klasični papirji 100 106,1 108,7
Premazani papirji 100 100,0 102,9
Skupaj 100 103,9 106,6
Lesovina 100 109,0 105,9
Izvoz ton 100 95,1 97,3
Izvoz v S 100 112,0 104,2

Izkoriščenje zmogljivosti papirnih ter premaznega stroja
April 1973 

o/„
0 I.—IV.

1973
°/o

0 1. 1972 
"/.

I. PS 93,6 93,1 92,4
II. PS 91,9 92,7 90,2

III. PS 91,1 91,8 80.0
IV. PS 92,4 92,7 90,7
Skupaj 92,2 92,6 91,2
Premazni stroj 69,3 62,8 52,1
Izmet klasič. papirjev 7,56 7,13 7,91
Izmet premaznih papirjev 12,92 13,54 12,93

Kaj nam je pokazalo prvo tromesečje

Proizvodnja papirja je bila kljub majhnemu številu obrat
nih dni zelo visoka, razen tega pa je še narasla zaloga nedovr
šene proizvodnje. Kot pretekle mesece, so na proizvodnjo vpli
vale predvsem povečane hitrosti PS, ter manjši zastoji. Od kla
sičnih vrst smo izdelali slabo četrtino ofset papirjev. Več kot 
navadno smo proizvedli pigmentiranih papirjev, bankposta. 
kulerjev ter ciklostila. Izmet je bil glede na zahtevnejši pro
gram nekoliko višji kot pretekle mesece.

Proizvodnja premazanih papirjev je bila dosežena v višini 
postavljenega plana, 56 Vo papirjev pa smo premazali oboje
stransko. Zastoji na premaznem stroju so ostali na ravni pre
teklih mesecev, za ca. 1 °/o smo zabeležili nižji izmet.

Lesovine smo izdelali 9 o/o nad planirano, ker je brusilnica 
obratovala s polno zmogljivostjo in z minimalnimi zastoji.

Pričetek gradbenih del prizidka h kalorični centrali za novi parni
kotel

Papirnica Količevo
GIBANJE REALIZIRANE PROIZVODNJE 

april 1973

Izdelek IV/73 I—IV/73 IV/73 IV/73 I—IV/73

Količinsko v %
LP IV/73 LP I—IV/73 OP IV/73 IV/72 I—IV/72

Papir 95,6 98,3 93,9 126,9 127,4
Karton 105,4 105,3 103,4 101,4 103,7
Lepenka 108,2 104,7 110,1 120,6 103,8
Skupaj 103,7 103,9 102,1 106,6 107,4
Proizv. lesovine 119,2 108,6 101,6 109,1 99,9
Vrednostno v %
Papir 108,5 106,6 93,2 124,4 110,8
Karton 104,4 102,5 104,0 99,9 101.6
Lepenka 106,6 110,7 104,7 129,2 109,1
Skupaj

Količinsko v %

105,4 104,1

IZVOZ

101,9 106,3 104,0

Papir 185,2 153,9 84,8 211,6 252,1
Karton 55,1 67,5 134,8 64,8 204,5
Lepenka — — — — —
Skupaj 97,4 96,0 98,8 113,5 227,9
Vrednostno v %
Papir 173,6 132,0 80,2 296,1 253,8
Karton 45,1 57,0 107,5 58,5 190,4
Lepenka — — — — __
Skupaj 88,1 83,2 87,8 124,3 223,0

Časovno izkoriščanje zmogljivosti proizvodnih
STROJEV ZA APRIL 1973

Proizv. 
na str. 

ton

84,4
438.0 
627,5

1182,8
210.1

2543,3
405,3

Stroj Kol. čas Prazniki Remont Zastoji Izkor.
ure ure "/o % ure ure % str. %

PS I 720 24 3,3 — ____ 11 1,5 95,2
PS II 720 24 3,3 — — 17 2,4 94,3
KS I 720 24 3,3 — — 21 2,9 93,8
KS II 720 24 3,3 — — 17 2,4 94,3LS 720 24 3,3 — — 14 1,9 94,8
Skupaj 720 24 3,3 — — 16 2,2 94,5
Brusilnica 720 24 3,3 — — — 96,7

VEVČE, MAJ — Prodaja pa
pirja je bila v prvem trimesečju 
uspešnejša kot v isti dobi lani. 
Prodanih je bilo 9556 t papirja v 
skupni vrednosti 60,200.896 din. 
Od tega je bilo prodano v izvoz 
2042 t v vrednosti 10,229.031 din.

Povprečna prodajna cena za 
naše vrste papirja je bila 6,30 
din/kg. Razčlenitev povprečne 
cene nam pokaže, da je veliko 
ugodnejša prodaja na domačem 
tržišču, kjer smo dosegli povpreč
no prodajno ceno 6,65 din/kg, kot 
v izvozu, kjer je povprečna pro
dajna cena 5,01 din/kg. Grobi po
gled na vrste prodanih papirjev 
nam pokaže, da imajo premazni 
papirji precej visoko ceno in si
cer 8,02 din/kg, klasični papirji 
pa 5,41 din/kg.

Razlika med izvozom in uvo
zom je za papirnico neugodna, saj 
smo več uvozili kot izvozili. Naš 
izvoz znaša v dolarjih 602.906 
US $, uvdz pa 1,005.863 US $. Sa
mo celuloze smo uvozili 37581 v 
vrednosti 697.934 US$.

V prvem trimesečju je bilo iz
delano 98481 papirja. Za 9,3 °/o 
več kot v prvem trimesečju 1972, 
ali za 842 t papirja več. Zlasti je 
narasla proizvodnja premaznih 
papirjev. Letos smo jih izdelali 
3373 1, lani pa v istem razdobju 
21911. Povečanje je za 53,9 0/0 ali 
11821. Tu pride do izraza uvedba 
četrte izmene na premaznem 
stroju in dvig produktivnosti. 
Proizvajali smo naslednje vrste 
premaznih papirjev:

Izkoriščanje papirnih strojev je 
malenkost boljše kot leta 1972, 
predvsem zaradi zmanjšanja časa, 
potrošenega za reparature.

Izkoriščanje delovnega časa 
premaza je delno slabše kot 1972, 
zaradi povečanja števila ur zgub
ljenih, zaradi utrgov.

Povečanje izkoriščanja brusil- 
nice pa je vezano na večjo pro
izvodnjo srednjefinih papirjev in 
s tem večjo proizvodnjo lesovine, 
ki je dosegla letos 9441 nasproti 
7231 v tromesečju 1972.

Dodelavni izmet klasičnih pa
pirjev je letos na izredno nizki 
stopnji 6,91 °/o, kar je precej bo
lje kot lani, ko je bilo letno po

vprečje 7,91 %>. Do konca leta se 
bomo morali boriti, da obdržimo 
ta procent na isti ravni*.

Dodelavni izmet premaznih pa
pirjev je 13,70 °/o, lani pa 13,9%. 
Izmet je nanesel predvsem pri 
papirjih vrste Slavij a in sicer na 
14,53% z 11,96% v letu 1972, 
medtem ko se je pri ostalih dveh 
vrstah, Avala in Emona, zmanj
šal.

Proizvodnja električne energije 
je bila 3888 MWh. To je nekaj 
več, kot v tromesečju 1972. Proiz
vodnja hidroelektrične energije 
je manjša, kar je posledica okva
re generatorja vodne turbine na 
Vevčah. A. N.

I. trim. I. trim.
1973 1972
ton ton

1. Slavija A 1561 848
2. Avala A 728 518
3. Emona A 1084 825

Proizvodnja klasičnih papirjev 
je znašala 6475 t, lani v istem raz
dobju pa 6815 t. Proizvodnja se je 
zmanjšala za 5% ali 340 t. Zmanj
šanje je nastalo predvsem zaradi 
povečanja proizvodnje na pre
maznem stroju in s tem poveča
nega večjega odvzema osnovnega 
papirja. Po vrstah papirja smo 
proizvajali naslednje (upoštevani 
so samo papirji, ki so lani ali le
tos dosegli v tromesečju proiz
vodnjo 300 t ali več):

I. trim. I. trim.
Vrsta papirja 1973 1972

ton ton
1. Offset

papir 2181 2246
2. Ciklostil 434 513
3. Mehano-

grafski 167 320
4. Bankpost 341 263
5. Pigmen-

tirani 715 133
6. Naravni za

umet. tisk 75 535
7. Brezlesni

pisalni " 456 693
8. Kulerji 844 607
9. Srednje

fini pisalni 255 536
10. Tapetni 485 116

NETO PROIZVODNJA NA ZAPOSLENEGA

Povečanje celotne proizvodnje 
papirjev je rekordno, saj smo pre
cej presegli plan in lansko prvo 
tromesečje. Vzroke za ta porast 
je treba predvsem iskati v pove
čanju brzin papirnih strojev. To 
kaže, da notranje rezerve v naši 
organizaciji obstajajo, potrebno 
jih je samo aktivirati. Povprečne 
brzine za vse štiri papirne stroje 
so se povečale za 12,2% ali šte
vilčno izraženo s 100,94 m/min v 
letu 1972 na 113,27 m/min v prvem 
tromesečju 1973. Zlasti so se br
zine povečale na III PS, precej 
tudi na II PS. Na III PS se je 
brzina povečala s 86,14 m/min v 
letu 1972 na 101,45 m/min v treh 
mesecih 1973, ali izraženo v pro
centih 17,7%. Na II PS pa se je 
povečala brzina za 10,3 % s 103,42 
m/min, na 114,03 m/min. Malen
kostno se je povečala tudi gra- 
matura naših papirjev, vendar je 
osnovni vzrok večje proizvodnje 
le porast hitrosti na papirnih 
strojih.

Izkoriščanje danega delovnega 
časa je naslednje :

Poprečje v letu 1972 
April 1973
Poprečje v letu 1973

Zaposleni "/o Proizvodnja 
na zaposl.

I. trim. 
1973

Vo

I. trim. 
1972 
%

696 100,0 100,0 Papirni stroji 92,7 92,6
684 98,3 107,9 Premazni stroj 70,1 71,4
693 99,6 105,4 Brusilnica 92,2 69,0

Sklepi samoupravnih organov
KOLIČEVO, MAJA — Na svoji

36, seji je delavski svet med dru
gim razpravljal o pritožbi Lada 
Avblja na sklep OMO ter po dalj
ši razpravi ugotovil, da je njego
va pritožba neutemeljena, kljub 
temu pa je kazen javnega opo
mina spremenil v opomin.

Potrdil je predložene stroške za 
opremo kuhinje v menzi podjet
ja. Tov. direktor je ponovno ob
razložil zadevo v zvezi z organi
zacijo lastne ambulante. Povedal 
je, da so prostori za ambulanto — 
po ogledu predstavnikov Zdrav
stvenega doma —• najprimernejši 
na zahodnem delu naših kopal
nic. Povedal je, da bi bili skupni 
stroški približno 180.000, da bi 
uredili te prostore, stroške za za
poslene pa krije zdravstveni dom. 
S predlogom so se vsi člani de
lavskega sveta strinjali, in tako 
bo v podjetju organizirana lastna 
splošna in zobna ambulanta.

Vodja kadrovske službe je ob
razložil sistem točkovanja, ki naj 
bi ga sprejel, s čemer bi bilo delo 
v zvezi z analitično oceno zaklju
čeno. Povedal je dalje tudi sta
lišče političnega aktiva do tega 
vprašanja. Na podlagi pojasnil je 
delavski svet predloženi sistem 
točkovanja sprejel, sprejel pa je 
tudi predložena stališča politič
nega aktiva.

Dalje je delavski svet potrdil 
predloženi predlog Temeljne izo
braževalne skupnosti Domžale o 
uresničevanju programskih ciljev 
razvoja družbenega varstva otrok 
v občini za leto 1973. Potrdil je 
tudi samoupravni sporazum o 
višini prispevka za zdravstveno 
zavarovanje delavcev na območju 
skupnosti zdravstvenega zavaro
vanja Ljubljana za 1. 1973.
V zvezi s spremembami samo
upravnega sporazuma je dal ne
kaj pojasnil tov. Milič. Povedal 
je, da ni bilo moč pripraviti ce
lotnega novega besedila, ker se še 
niso dokončno sporazumeli o vsej 
problematiki. Novo besedilo bodo 
morale ponovno podpisati vse 
podpisnice in zato je potrebno, da 
DS pooblasti nekoga, ki bo spo
razum podpisal. Ko bo to delo 
opravljeno, bo zaključeno eno 
obdobje dela. Predlagal je, da ga 
DS razreši funkcije članstva v 
skupni komisiji za samoupravni 
sporazum in namesto njega ime
nuje vodjo kadrovske službe. Svoj 
predlog je utemeljil s tem, da je 
v drugi fazi dela potrebno izdela
ti sistematizacijo delovnih mest 
in jo prilagoditi samoupravnemu 
sporazumu. Vse to pa so, je de
jal, kadrovske funkcije. Na pod
lagi teh pojasnil je delavski svet 
sprejel dva sklepa in sicer: po

oblašča tov. Mirka Varška, da 
podpiše novo besedilo samouprav
nega sporazuma in v komisijo za 
izvajanje samoupravnega spora
zuma je imenoval tov. Deizingerja 
namesto tov. Miliča.

Poslovni odbor je na 60. seji 
razpravljal in sprejel proizvodni 
plan za april 1973, sprejel je sklep, 
da se izplača dobiček v višini 
15 %. Člani PO so razpravljali in 
ugotovili, da dajemo visoke ra
bate za lepenko, kar občutno 
zmanjšuje poslovni uspeh in bo 
tudi v zvezi s tem treba ustrezno 
ukrepati.

Na svoji 61. seji pa je PO raz
pravljal o planu proizvodnje za 
maj, o finančnem planu ter ob
ravnaval periodični obračun za 
prvo tromesečje 1973.

Na 52. seji je OMO razpravljal 
o nekaterih kadrovskih vpraša
njih, sprejel je nekaj novih norm, 
razpravljal o samoupravnem spo
razumu o merilih za določitev 
prispevne stopnje za zdravstveno 
zavarovanje.

Na 53. seji je med drugim raz
pravljal o poslovanju bifeja ter v 
zvezi s tem v sedanjo komisijo 
imenoval še dva člana in sicer 
Andreja Cerarja in pa Miro Se
ver. V zvezi z letovanjem v Izoli 
in Fiesi pa je sprejel cene oskrb
nih dni in določil regrese za tiste, 
ki bodo letovali.

Na predlog sindikalne organi
zacije OMO je potrdil seznam 
predlaganih članov, ki jih bo pod
jetje poslalo na okrevanje na 
morje ali pa v planine.

Končno je odobril Gorski re
ševalni službi Kamnik za posta
vitev zavetišča za ponesrečence 
na Velikih podih pod Grintavci 
1000 din in pa Osnovni šoli Ra
domlje 1000.

Na 54. seji so razpravljali o ne
katerih disciplinskih prekrških 
ter izrekli ustrezne ukrepe. Dalje 
so precej časa posvetili kadrov
skim problemom in v zvezi s tem 
sprejeli nekaj sklepov. Med dru
gim je bil sprejet sklep, da se tov. 
Slavko Cerar premesti na delov
no mesto obračunovalec materia
la, delovno mesto evidentičar v 
skladišču tehničnega materiala 
pa se interno objavi. Na izpraz
njeno delovno mesto varnostnega 
tehnika je bil imenovan tov. Ja
nez Pleško, ki je bil sedaj zapo
slen na delovnem mestu referent 
za analizo dela in normiranje. 
Hkrati je bil sprejet sklep, da 
ima tov. Pleško možnost izobra
ževanja za varnostnega inženirja.

Končno pa je na tej seji bilo 
sprejetih še nekaj sklepov v zve
zi s povišanjem OD nekaterim 
našim delavcem. GM

Kaj dosežemo s porastom razsvetljave na 
delovnem mestu?

1. Zmanjšamo napake pri delu,
2. zmanjšujemo izmet,
3. zmanjšujemo nesreče pri delu,
4. narašča produktivnost,
5. človek se počuti ugodno na delovnem mestu.

2e stalna skrb in nenehno vzdrževanje čistoče svetil, ki po
stajajo prašna ali umazana dosti pripomore k vzdrževanju 
splošne in lokalne razsvetljave za posamezno delo po JUS stan
dardu (JUS Cg.100).

Dr. M. B.
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Na poti k novi kotlarni - razgovor s sodelavci
VEVČE, MAJ — Srce vsake papirnice so energetske naprave, ali 

še ožje, oddelek za proizvodnjo pare in energije — kotlarna. Naša 
dva parna kotla sta iz leta 1929 in 1931, parna turbina iz leta 1935. 
Jasno je, da je to srce začelo utripati starostno počasneje, zlasti še, 
ker se ožilje tovarne stalno veča, tj. množijo se odjetnalna mesta, 
tako za paro, kakor tudi za električno energijo. Obojega zadnja leta 
stalno primanjkuje. Bolje rečeno, potrebna je vedno večja nabava 
električne energije iz javne električne mreže, para pa tudi ne zado
šča vsak hip potrebam, ki jih narekujejo proizvodnji oddelki, zlasti 
papirni stroji, premazni in kondicionirni stroj, pozimi pa še ogre
vanje.

Da bi ustregli članom kolekti
va, ki se zanimajo za razvoj in 
utrip tovarne, smo naprosili ne
katere sodelavce energetskega 
oddelka, da nam odgovorijo na 
nekatera zanimivejša vprašanja: 

Tov. ing. Danilo Skerbinek, 
vodja oddelka, prosim vas, če sta
nje obstoječih naprav malo bolj 
natančno opišete, kot je navedeno 
v uvodu!

Dipl. ing. Danilo Skerbinek

— Mnogo naprav v naši tovar
ni je takšnih, ki zahtevajo ne
prekinjeno dobavo električne 
energije in tehnološke pare. Da
našnje energetske naprave tej 
nalogi — vsaj ne v zadostni ko
ličini — več ne ustrezajo. Name
sto sedanje toplarne bomo po
stavili novo. Da bo proizvodnja 
pare ekonomsko sprejemljiva, je 
nujno, da se proizvodnji pare pri
druži še proizvodnja električne 
energije.

— Kje bo po investicijskem na
črtu stala nova toplarna in zakaj 
ravno tam?

—■ Dokacija nove toplarne s po
možnimi objekti je razvidna iz 
priložene skice. Zgradili jo bomo 
med žago in skladiščem celuloze, 
ca. 60 m južno od glavne stavbe 
brusilnice lesa, med obstoječima 
železniškima tiroma. Tako loci
rana toplarna bi bila od sedanjih 
porabnikov toplotne in električ
ne energije precej bolj oddalje
na, kot obstoječa stara toplarna. 
Po predvidenem bodočem znat
nem povečanju tovarne pa bo ta 
lokacija najbližja velikim novim 
porabnikom energije.

— Na kratko, prosim, opišite, 
kako bo izglodala nova toplarna?

—■ Nova toplarna bo oskrbova
la našo tovarno z vso potrebno 
toplotno in pretežnim delom elek
trične energije. Imela bo en parni 
kotel na mazut za proizvodnjo 
50 t/h pare za 50 atn in 500° C ter 
on kondenzacijski parni turbo- 
agregat max. moči 6,4 MW.

— Kaj bo z zgradbo stare kot
larne in s starimi energetskimi 
napravami?

— Parni blok kotel na mazut 
za proizvodnjo 5 in 10 t/h nasiče
ne pare se začasno (do 2. etape) 
premesti v novo toplarno. Oba 
stara parna kotla na kombinirano 
(premog, mazut) kurjavo od B' co 
W za proizvodnjo 8/10 t/h pare, 
ostaneta še nekaj časa v obstoječi 
toplarni kot rezerva.

— Ali bo dosedanje strokovno 
znanje ljudi, ki bodo zaposleni v 
novi toplarni, zadostovalo ali pa 
bo še potrebna dodatna praksa v 
Podobnem sodobnem obratu?

— Da bo nova toplarna nemo
teno obratovala, bo potrebno ve

liko strokovnega znanja. Ob mon
taži bo možno napravo sproti spo
znavati, sedanje strokovno znanje 
moštva bo potrebno izpopolniti s 
krajšim seminarjem, ogledali pa 
si bomo tudi kakšno drugo po
dobno napravo.

Tov. Lešnjak, vi urejate elek
trični del nove toplarne. Prosim 
nekaj o tem!

—• Elektro naprave sedaj na
pajamo z električno energijo iz 
35 kV omrežja in iz lastnih elek
trarn. Na javno 35 kV omrežje je 
priključena preko dveh transfor
matorjev 35/6 kV moči 4 + 2,5 
MVA = 6,5 MVA. Lastno energijo 
dobiva tovarna iz domače TE in 
iz HE na Ljubljanici. V TE je 
montiran en sam turboagregat z 
generatorjem 1250 kVA, ki pa je 
zaradi pomanjkanja pare samo 
delno izkoriščen: vodno silo Ljub
ljanice pa izkorišča z enim agre
gatom za 600 kVA na Vevčah in 
s tremi agregati navidezne moči 
2475 na Fužinah. Celotna poraba 
električne energije znaša ca. 34 
milijonov kWh, od česar je 60 °/o 
kupljeno pri ELES, kar znese let
no približno 500 starih milijonov.

Vlado Lešnjak

Vsi vemo, da je dobava zunanje 
energije vezana na večkratne iz
klope in s tem ogromne izgube, 
zaradi česar smo vseskozi težili 
za tem, da bi lahko obratovali le 
z doma ustvarjeno električno 
energijo. Ta želja pa se bo ures
ničila z izgradnjo nove toplarne 
in tudi novega generatorja.

V ta namen sva z ing. Jeriho 
leta 1971 izdelala idejni projekt 
— elektro dela nove toplarne in 
ostalega energetskega razvoda.

Naštel bi nekaj bistvenih spre
memb v starem omrežju in glav
ne podatke ter karakteristike ge
neratorja.

S postavitvijo novega genera
torja nam v prvi etapi odpade 
generator v stari toplarni, po
trebno bo prestaviti 35 kV daljno
vod ELES, ki bo napajal tovarno 
v primerih izpada novega gene
ratorja, nujna je zamenjava ne
katerih že obstoječih visokona
petostnih stikal in opreme, ki 
zaradi povečane kratkostične mo
či omrežja ne ustreza novim zah
tevam, izdelava novega komand
nega prostora in drugo.

V drugi etapi pa bo potrebno 
dosedanji 2,5 MVA trafo zamenja
ti z novim 6,3 MVA, da bo mo
goče ob popolnem izpadu domače 
energije normalno obratovati.

V novi toplarni bo postavljen 
generator znamke Siemens, na
zivne moči 6,4 MW, za napetost 
6300 V, z vso ustrezno zaščito, re
gulacijo in signalizacijo. Izdelati

pa bo potrebno tudi novo 6 in 0,4 
kV stikališče, ki bo služilo za na
pajanje potrošnikov nove toplar
ne.

Elektro dela pa zajemajo tudi 
vse regulacijske, merilne in sig
nalne elemente, ki jih prinaša 
moderna izvedba novega objekta.

Glede na kratek rok realizacije 
programa, bomo s prvimi deli 
t. j. prestavitvijo daljnovoda in 
obnovo že obstoječega sistema 
pričeli v letošnjem poletju.

Ing. Jalovec, tudi vi sodelujete 
pri novem projektu. Kaj je vaša 
naloga in kako jo boste izpeljali? 
In še predstavite se bralcem, 
prosim!

Ing. Stane Jalovec

— V energetski oddelek sem 
prišel iz neposredne proizvodnje 
kot pripravnik in sem po konča
nem izrednem študiju na I. stop
nji strojne fakultete prejel odloč
bo toplotnega tehnika. S poveča
njem delokroga in dodatnim od
govornejšim delom za novo top
larno pa se je spremenil opis de
lovnega mesta, tako, da sem se
daj referent I, kar je zvezano tudi 
z novimi dolžnostmi. Še ko je bil 
vodja oddelka ing. Jeriha, je bilo 
domenjeno, da sodelujem pri spe
cifikaciji strojne opreme toplarne 
in povezave nove toplarne z ob
stoječim omrežjem cevovodov. 
Obsežno in natančno delo na pri
merjavi ponudb ■—• kotlov in par
ne turbine, je za nami. Za naše 
razmere in pri naših pogojih dela 
pa je zelo aktualno reševanje te
kočih nalog na toplotnotehnični 
bazi, na razširitvah in predelavah 
starih naprav, ki so temu pod
vržene. Tega dela je precej, ker 
mora ob zagonu nove toplarne 
ostati čim manj nerešenih pro
blemskih vprašanj, če jih že ne 
moremo povsem odpraviti.

Znano je, da bo nova toplarna 
ca. 120 m oddaljena od stare, na 
lesnem prostoru. Ves sedanji si

stem bo potrebno torej podaljša
ti do nove toplarne. Tu pa se po
javlja vrsta problemov. Še danes, 
tik pred podpisom pogodbe, ne 
vemo, kje bo stal grelnik vode 
za bazen, ki ne bo tako majhen. 
Vsekakor je nadaljnji razvoj ba
zenov, kot rekreacijskih objektov, 
precej važen. Znano je, da z usta
vitvijo obstoječe parne turbine ni 
tople vode za bazen. Torej je 
skrajni čas, da z odgovornimi 
najdemo najugodnejšo rešitev 
čimprej.

Trenutno je tudi zelo važen 
problem napajanja tapetnega od
delka s toplotno energijo. Z no
vo toplarno bo obrat tapet na
pajan s paro 12 atn in 2,5 atn. 
Ker sedaj pare 12 atn ni, bi mo
rali reducirati in hladiti paro 
24 atn. Projekt za ta sistem je 
bil napravljen v IMP. Z naknad
nim preračunavanjem doma in 
z možnostjo priključitve Djuro 
Djakovič kotla na ta sistem, pa 
odpadejo omenjene naprave, kar 
da ca. 15—20 starih milijonov pri
hranka.

Zadnje čase se mnogo razprav
lja tudi o pritiskih pare na pa
pirnih strojih. Sedanje naprave 
nam v konicah komaj zadostuje
jo. Vprašanje je, kako bo, ko bo
do začeli s proizvodnjo tapet, do 
postavitve novega kotla. Z njim 
pa bo tudi pritisk na vseh strojih 
sigurnejši in bolj konstanten. Se
veda lahko pričakujemo v začet
ku obratovanja tudi težave, ven
dar se bo sčasoma uredilo. Z do
datnim sistemom varovanja, ki 
se bo izvedel na PŠ, pa bomo po
skušali dvigniti pritisk že sedaj. 
Tako bomo zadostili proizvodnji 
in tehničnim predpisom. To se bo 
vsem nam poznalo tudi vsakega 
desetega v mesecu.

Naj odgovorim še na vpraša
nje, kako bodo rešene te naloge. 
Vsekakor s tesnim sodelovanjem 
inženiringa, ki ga pod vodstvom 
ing. Jerihe izvaja IBT. Brez te 
povezave in odkrite izmenjave 
izkušenj vsi problemi ne bodo 
rešeni najugodnejše, zato želimo, 
da se čimprej (vsekakor pa do 
začetka del na novi toplarni) re
alizira ideja, naj tehnična skupi
na inženiringa dobi prostore pri

nas, ker bo le tako sodelovanje 
res pristno in učinkovito.

Ing. Kogej, vprašanje oskrbe 
z vodo v novem oddelku je vaša 
naloga. Pojasnite prosim bralcem 
nekaj o tej nalogi!

— Za oskrbo nove toplarne z 
vodo nisem zadolžen, vendar pa 
sodelujem v delovni skupini za 
pripravo investicije v zvezi s teh
nologijo kemične priprave vode. 
Mislim, da je v tovarni še dovolj 
vode za oskrbo nove toplarne. 
Tehnologija kemične priprave na- 
pojne vode pa bo pri novi toplar
ni neprimerno bolj zapletena in 
zahtevna kot pri sedanjem stanju. 
Novi kotel bo namreč napajan s 
kemično popolnoma čisto vodo. 
Zahtevnost novega načina obdela
ve napojne vode se odraža tudi v 
ceni, saj bodo naprave za kemič
no čiščenje vode ali kondenzata 
veljale več kot pol milijarde sta
rih dinarjev.

Martina Smrekar. Je tudi s
strani administracije v zvezi z 
novo toplarno kaj novega?

Tovarišica Martina Smrekar, 
administratorka

Strojnik Alojz Medved
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— Obseg dela se mi je vseka
kor povečal. Trenutno v tipkanju 
primerjav ponudb — izračunov 
za novo toplarno in tehnične ko
respondence za inženiring, po
zneje pa bo prišlo tudi do spre
membe v obračunavanju energije.

Alojz Medved, strojnik, koliko 
časa delate že kot strojnik v tem 
obratu? Ali vam je delo všeč?

— V kotlarni sem šest let. Naj
prej sem bil ključavničar in kur
jač parnih kotlov. Po izpitu za 
upravljalca parnih turbin, ki je 
po zakonu o upravljanju z visoko 
tlačnimi posodami obvezen, sem 
pred dvemi leti prevzel dolžnosti 
delovnega mesta strojnika. Mo
ram reči, da mi je delo všeč, zato 
sem ga tudi sprejel, sicer ga ne 
bi. Je zanimivo. Kot na vseh de
lovnih mestih tudi tu ne gre brez 
težav.

nove kotlarne že zaradi boljših 
delovnih pogojev, ker je sedanja 
menda že kar iz časa Franca Jo
žefa. Torej je že zdavnaj prežive
la svojo funkcijo. Zadovoljni bo
mo, da proizvodnja v papirnih 
obratih v nobenem trenutku ne 
bo odvisna od nas, to je od po
manjkanja pare ali energije.

— Kako se razumete s svojimi 
sodelavci na delovnem mestu in 
privatno?

—• Naš oddelek je pogon. Ima
mo specifično delo, zato je tudi 
odnos do strojev specifičen, nad
vse pa dober med sodelavci. Ni 
nobenega nagajanja ob predajah 
izmen, kar se je baje včasih do
gajalo. Privatno pa smo sploh 
prijatelji. Ob koncu remonta ima
mo vedno v načrtu organiziranje 
prijetnega večera, tako da se bo
mo tudi ob kozarcu in malici po

Kazenska odgovornost organov samoupravljanja 
in odgovornih oseb v delovni organizaciji

Vodja kalorične centrale Franc Grabnar

Kotlarna je stara in popolnoma 
mi je razumljivo, da želimo novo. 
Tu nas mučita prah in vročina. 
Prah so z ventilatorji in drugimi 
napravami poskušali odvesti, ven
dar se v te naprave ne izplača 
sedaj veliko investirati. Starina 
je starina. Čez kaki dve leti, 
upam, se bomo v novi toplarni 
bolje počutili.

Bojan Potočnik — strojnik. 
Sicer je na izmeni samo en stroj
nik, sedajle pa vidim dva, kako 
to?

— Res je na izmeni vedno 
eden. Ker pa je v remontu južni 
kotel, vodi en strojnik izmeno, 
ostali sodelavci pa sodelujejo pri 
remontu.

— Zakaj je ravno sedaj v teku 
remont?

— Ta remont spada med redna 
periodična popravila, ki jih oprav
ljamo vsako leto enkrat na ko
tlih, kakor tudi na turbinah. V 
redna popravila spada čiščenje 
kotlov, tako zunanje kot notra
nje. Ker kotel obratuje celo leto, 
ga je treba pač temeljito pregle
dati, popraviti in zamenjati vse, 
kar se je izrabilo. Veselimo se

govorili ne samo o delu, ampak 
tudi o zasebnih stvareh in naših 
»konjičkih«.

Albin Zabukovec, kurjač. Si 
najstarejši v kotlarni in tudi tre
nutno delavec z najdaljšo delov
no dobo v kotlarni. Povej nekaj 
za naše sodelavce!

—■ V tovarni sem že od 10. maja 
1940. V kotlarni pa od leta 1946. 
Najprej sem odvažal pepel, nato 
še »kuril« brez izpita tri leta, na
kar sem moral napraviti tečaj, ki 
je po zakonu predpisan. Od tedaj 
vseskozi opravljam to delo.

Kotli so stari, zato je tudi delo 
precej težavno. Kurjenje je res 
mehanizirano. Zaradi starosti ko
tlov pa je potrebna stalna in po
dvojena kontrola. Vse pušča kot 
star lonec.

—■ Koliko časa imaš še do upo
kojitve?

—• Še leto in pol. Drugo leto 
grem. Sem že kar malo utrujen. 
Doma imam vrt in to bo moja 
glavna zabava in razvedrilo. No
ve kotlarne na delovnem mestu 
ne bom dočakal, sigurno pa jo 
bom prišel večkrat pogledat.

Zapisal R. S.

VEVČE, MAJ — Dne 30. janu
arja 1973 je Zvezna skupščina 
sprejela spremembe in dopolnitve 
kazenskega zakonika, ki so začele 
veljati 16. februarja. Namen teh 
sprememb in dopolnitev je zago
toviti učinkovitejše varstvo druž
benega premoženja, narodnega 
gospodarstva, samoupravljanja in 
enotnosti jugoslovanskega tržišča. 
Zato je skupščina uvedla v zako
nik nekaj novih kaznivih dejanj, 
pri že obstoječih pa je izboljšala 
opis dejanj (t. m. inkriminacijo). 
S tem je olajšano sodno prega
njanje storilcev teh dejanj, niso 
pa omejene pravice gospodarskih 
subjektov in odgovornih oseb v 
njih.

Oglejmo si dve novi kaznivi 
dejanji, ki ju lahko stori odgo
vorna oseba ali član organa sa
moupravljanja v delovni organi
zaciji.

Zloraba samoupravljanja
Z dosedanjimi predpisi je bilo 

predvideno kaznivo dejanje kršit
ve pravic samoupravljanja, zaradi 
katerega pa je bilo zelo malo ob
toženih oseb. Temu je bila vzrok 
neprecizna formulacija tega kaz
nivega dejanja in preveč eno
stranska zaščita pravice samo
upravljanja. Zaradi znanega poj
movanja, da članom organov sa
moupravljanja sploh ni treba ka
zensko odgovarjati za njihovo 
delo, da ne bi bila s tem onemo
gočena njihova iniciativa in svo
boda izražanja stališč, niso člani 
organov upravljanja nikoli ka
zensko odgovarjali1. Celo v pri- 
merih, ko je organ samouprav
ljanja sprejel očitno nezakonit 
sklep, niso bili njegovi člani kli
cani na odgovornost pred kazen
sko sodišče.

Da bi to pomanjkljivost od
pravili, so z novim členom ka
zenskega zakonika določili kazni
vo dejanje zlorabe samoupravlja
nja. To kaznivo dejanje stori vsa
ka odgovorna oseba v delovni or
ganizaciji, ki zlorabi svoj uradni 
položaj ali vsak član organa sa
moupravljanja, ki izrabi svoj po
ložaj in nekaj stori z namenom, 
da bi izposloval nezakonito odlo
čitev organa, oziroma z namenom, 
da bi organ samoupravljanja pri
kril kaznivo dejanje ali gospo
darski prestopek. Pogoj za kazen
sko odgovornost je, da je organ 
takšno nezakonito odločitev res 
sprejel, oziroma da storjeno kaz
nivo dejanje ali gospodarski pre
stopek res nista bila naznanjena.

Tega kaznivega dejanja ne stori 
tisti član organa samoupravlja
nja, ki izjavi, da se ne strinja z 
nekimi predpisi, zaradi katerih je 
ovirano poslovanje delovne orga

nizacije. Vsak član samoupravlja
nja in vsak član kolektiva ima 
namreč pravico, da se bori za 
spremembo in dopolnitev zakon
skih predpisov. Dokler pa so 
predpisi v veljavi, jih seveda ni 
dovoljeno kršiti. Če člani delav
skega sveta ali drugega organa 
samoupravljanja sprejmejo sklep, 
ki pomeni kršitev predpisa, druž
benega dogovora, samoupravnega 
sporazuma ali splošnega akta 
(pravilnika) delovne organizacije 
in s tem dosežejo za svojo de
lovno organizacijo neko proti
pravno korist, potem s takšnim 
sklepom zlorabijo samoupravlja
nje in storijo kaznivo dejanje. 
Prav tako pa stori to kaznivo de
janje odgovorni strokovni dela
vec, ki svoj uradni položaj zlo
rabi s tem, da članom delavskega 
sveta krivo prikaže dejstva in 
predpise ter jih s tem zavede, da 
sprejmejo nezakonit sklep.

Z določitvijo tega kaznivega 
dejanja je dejansko omogočeno 
kaznovanje tistih dejanj, ki so se 
do sedaj lahko prikrivala s skle
pi organov samoupravljanja.

Zloraba pooblastil v gospodar
stvu

Različne oblike zlorabe poobla
stil v gospodarstvu je predvide
val že dosedanji predpis kazen
skega zakonika, zlasti, če je od
govorna oseba gospodarske orga
nizacije ustanovila nedovoljene 
sklade v državi ali tujini, sesta
vila listine z neresnično vsebino, 
lažne bilance in cenitve ipd., vse 
z namenom, da bi za delovno or
ganizacijo s tem pridobila proti
pravno premoženjsko korist.

Sedaj pa je to kaznivo dejanje 
razširjeno tako, da ga lahko od
govorna oseba delovne organiza
cije (direktor ali odgovorni stro
kovni delavec) stori tudi s tem, 
da vedoma neresnično prikaže 
članom organa samoupravljanja 
gibanje ter stanje sredstev pod
jetja in poslovnega uspeha ter s 
tem spravi organ v zmoto pri nje

govem odločanju. To kaznivo de
janje lahko stori odgovorna ose
ba tudi na ta način, da z neres
ničnimi podatki spravi delovno 
organizacijo v ugodnejši položaj 
pri dobivanju sredstev ali drugih 
ugodnosti, ki delovni organizaciji 
po veljavnih predpisih sicer ne bi 
pripadale, ali pa če s tem doseže, 
da delovni organizaciji ni treba 
izpolniti njenih obveznosti do 
družbe (davki).

Odgovorna oseba zlorabi poob
lastilo v gospodarstvu npr. s tem, 
da zavede organ upravljanja k 
odločitvi, da se odobrijo sred
stva za graditev novih objektov, 
čeprav je delovna organizacija v 
slabem finančnem položaju. To 
kaznivo dejanje se lahko stori 
tudi z izigravanjem razpisa za 
investicijski kredit ali razpisa za 
oddajo del v izvajanje in po
dobno.

Spremembe in dopolnitve ka
zenskega zakonika postavljajo 
pred delovne organizacije nekate
re nove obveznosti. Predvsem bo 
treba v splošnih aktih bolj preci
zirati zadolžitve, pravice in po
oblastila posameznih delavcev, da 
se bo točno vedelo, za kaj kdo 
odgovarja. V zapisnikih sej orga
nov samoupravljanja pa bo tre
ba navajati, kdo je glasoval za 
določen sklep in kdo proti ter 
kdo je predlagal sprejem tega 
sklepa, oziroma kdo je opozarjal 
na njegovo zakonitost ali škod
ljivost. S tem bo na eni strani 
zagotovljena večja individualna 
odgovornost posameznih strokov
nih delavcev, na drugi strani pa 
bo onemogočeno prikrivanje mo
rebitnih nezakonitih odločitev od
govornih delavcev s sklepi samo
upravnih organov. Vsekakor je 
individualna odgovornost članov 
samoupravnih organov močno po
večana, s tem pa tudi obveznost 
strokovnih služb in vodstva de
lovne organizacije, da jih čim 
bolj informira v poslovanju in 
gospodarjenju.

J. M.

Razpis štipendij
Združene papirnice Ljubljana razpisujejo
15 štipendij
za poklicno papirniško šolo pri Šolskem centru tiska in 

papirja v Ljubljani.
Pogoji:
1. uspešno opravljena osemletka,
2. moški prosilci,
3. za poklic primerno zdravje.
Ugodnosti: Poleg osnovne štipendije so učenci dodatno na

grajeni še po uspehu in delu. Po triletni poklicni šoli je zago
tovljena zaposlitev na ustreznem delovnem mestu pri proizvod
nih in drugih strojih v proizvodnji papirja ali premaznem 
oddelku. Posebno zanimivo bo delo v oddelku za izdelavo tapet, 
kjer poleg papirničarjev pridejo v poštev tudi tiskarji.

Učencem, ki stanujejo v oddaljenejših krajih, plačuje tovar
na po želji tudi internat.

Vse ostale informacije dobite vsak dan v kadrovskem od
delku podjetja (soba 55).

Kadrovska služba

Strojnik Bojan Potočnik Kurjač Albin Zabukovec

Postani papirničar - 
šola te vabi!

VEVČE, MAJ — V preteku enega leta je sklenilo delovno 
razmerje kar okoli 100 novih delavcev, večinoma nekvalifici
ranih.

Delo pri papirnih in drugih proizvodnih strojih pa zahteva 
znanje poklicnega — kvalificiranega papirničar ja. Gotovo si 
marsikak novinec želi pridobiti poklic. Sedaj je priložnost! 
V šolskem letu 1973/74 bomo pričeli z novo skupino poklicne 
papirniške šole za odrasle v sklopu Šolskega centra tiska in 
papirja, oddelek za papir. Pouk bo v upravni zgradbi tovarne, 
vsak teden trikrat popoldne. Doslej je na ta način napravilo 
šolo že 58 papirničarjev, ki danes v redu delajo na delovnih 
mestih, od pomočnikov do vodij strojev.

Vse novince in tiste delavce, ki še nimajo poklica, vabimo 
k sodelovanju.

Natančnejše informacije dobite v kadrovskem sektorju 
vsak dan.

Kadrovska služba
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Sklepi komisije za kadrovska 
in mladinska vprašanja OZK

7. in 8. sestanek organizacije ZK
VEVČE, MAJ — Nekajmesečno 

delo KMP je pokazalo, da je za 
še uspešnejše delo mladine nujno 
potreben klubski prostor. Težko 
si je predstavljati, da bo organi
zirano delo mladih brez urejene
ga prostora za sestajanje članov 
10 komisij, klubsko dejavnost, 
shranjevanje arhiva oz. dokumen
tacije v prihodnje sploh še mož
no. Ker dosedanji posamezni raz
govori odgovornih in zainteresi
ranih niso rodili sadov glede klub
skega prostora, je komisija za 
kadrovska in mladinska vpraša
nja OZK organizirala pogovor 
nekaterih članov komisije s člani 
IO KPM, odgovornimi tovariši 
kadrovske službe podjetj|L pred
stavniki družbenopolitičnih orga
nizacij podjetja na terenu. Pogo
vor je bil 12. aprila 1973.

Namen pogovora je bil poenote
nje stališč o potrebi prostorov za 
delo KMP. Pri tem smo ugotovili, 
da delitev klubskega prostora 
pod DUR mladine tovarne po eni 
strani in terena, ne pride v po
štev. Po krajši razpravi smo po
enotili različna mišljenja v eno
ten skupni predlog:

KMP papirnice naj po adapta
ciji prostora — sobe — v biv
šem upravnem poslopju pri glav
nem vratarju, prostor zasede. 
Prostor — soba je v pritličju in 
ni zasedena. Po ogledu omenje
nega prostora smo sprejeli na
slednje sklepe — zadolžitve:

— pri adaptaciji bi bilo potreb
no popraviti — namestiti okna, 
vrata, zastekliti, ustrezne zavese, 
urediti električno razsvetljavo, 
stole, mize, rolo, omare (poprav
ljene ali nove), tla — topli pod 
ali podolit,

— ključ klubskega prostora bo 
izdajal po določenem urniku 
glavni vratar (vpis v knjigo). Od 
strani KMP bodo zadolženi ne
kateri tovariši za dvig ključa, ki 
bodo materialno in moralno od
govorni za inventar in red v klub
skem prostoru. Poleg predsedni

ka in njegovega namestnika naj 
bi bili zadolženi tudi vodje vseh 
komisij,

— razpored dežurnih za tekoči 
mesec bo izdelal IO KMP (tako 
za dan, uro od — do odprtja klu
ba in delo v klubskem prostoru, 
točni razpored dela v klubu: se
stanek komisije ali IO KMP, ša
hovsko srečanje, družabno sreča
nje, predavanje. Klubski prostor 
naj bo odprt 2—3-krat tedensko 
oz. glede na potrebe mladih (po 
nekaj ur),

— vsa dejavnost KMP, ki bo 
vezana na klubski prostor, mora 
biti objavljena na razglasnih de
skah vsaj za en teden naprej. Za 
ureditev navedenih sklepov so 
odgovorni oz. zadolženi:

a) tov. Tone Novak, vodja ka
drovske službe (naročilo vzdrže
vanju, povezava z zainteresirani
mi tovariši v KS podjetja) od 
strani podjetja,

b) tov. Danilo Zabukovec, pred
sednik IO KMP za povezavo z 
odgovornimi od strani vodstva 
podjetja, vzdrževalnimi delavni
cami glede nadaljnjih odgovorov. 
Prav tako je predsednik IO KMP 
dolžan, da mladinci predhodno 
pospravijo dodeljeni jim klubski 
prostor tako, da bo možno takojš
nje delo vzdrževalcev in daje 
ustrezne predloge za ureditev 
klubskega prostora,

c) ostali prostori v bivšem 
upravnem poslopju, ki ga trenut
no zasedajo stanovalci, pa bodo 
dodeljeni mladini podjetja takoj, 
ko bodo nezasedeni oz. kolikor bo 
aktivnost mladine podjetja imela 
za posledico razširitev — poveča
nje klubskih prostorov.

Menim, da bo s temi dogovori 
oz. njihovo realizacijo odstranje
na še zadnja ovira za uspešnejše 
povezovanje mladine podjetja v 
KMP oz. za še večje in odgovor
nejšo vključitev mladih v reševa
nje družbeno političnih dogajanj 
v podjetju.

J. M.

VEVČE, MAJ — 7. sestanka 
OZK, 6. aprila 1973 se je udele
žilo 37 članov, kot tudi sekretar 
Občinskega komiteja ZK tov. 
Franc REJC.

V uvodni razpravi sestanka sta 
sekretar OZK tov. Jože ŽIBERT 
in direktor podjetja tov. Albin 
VENGUST seznanila prisotne z 
nekaterimi novimi momenti v 
zvezi z nameravano integracijo 
med Celulozo Medvode in Aero 
— Celje.

Po krajši razpravi še nekaterih 
članov organizacije je bil sprejet 
sklep, da se razmnožijo materiali 
»ANALIZA POGOJEV, KI SO 
POMEMBNI ZA INTEGRACIJ
SKO ODLOČITEV TOVARNE 
CELULOZE MEDVODE« in »ZA
PISNIK SKUPNE SEJE SEKRE
TARIATOV OZK papirnice Vev
če in CELULOZE MEDVODE«. 
Mlateriale se preda članom ZK z 
vabilom za prihodnji sestanek 
OZK.

V nadaljevanju sestanka je po
drobneje razpravljal o delu ka
drovske komisije in kadrovanju 
v Zvezo komunistov, vodja kad
rovske komisije OZK tov. Andrej 
PIRKMAIER. Pri tem je obvestil 
člane, da se je na dveh razgo
vorih odločilo 8 kandidatov, čla
nov kolektiva za vstop v članstvo 
Zveze komunistov. Nato je tov. 
PIRKMAIER podal obrazložitve 
za vstop v članstvo ZK za na
slednje kandidate:

— Marjan Černe, konstruktor,
— Stane JALOVEC, ing., refe

rent za toplotne naprave,
— Zlatko KODIČ, embalažni 

mizar,
— Peter LAJOVIC, II. pomoč

nik pri II. PS,
— Stane ANŽUR, rez. stroje

vodja pri II. PS,
— Danilo ZABUKOVEC, prak

tikant v proizvodnji,
— Peter SELAN, razvojnik II.
Po krajši razpravi smo vseh 

osem predlaganih tovarišev spre
jeli V ČLANSTVO ZVEZE KO
MUNISTOV JUGOSLAVIJE.

Nato je dal tovariš sekretar 
OZK v obravnavo gradivo »DE-

Novi člani ZKJ na Vevčah
VEVČE, MAJ — V okrašeni 

sejni sobi podjetja se je na 8. 
sestanku OZK, 23. aprila 1973 
zbralo 47 članov, med njimi tudi 
8 novo sprejetih članov, ki so bili 
prvič vabljeni na sestanek OZK. 
Uvodne besede novo sprejetih je 
spregovoril sekretar OZK tov. Jo
že ŽIBERT. Tov. Stane MELJO 
pa jim je v imenu občinskega 
komiteja ZK čestital, pri tem po
vedal nekaj spodbudnih besed in 
napotkov za njihovo delo in uve
ljavitev v OZK. Nato je novo 
sprejetim tovarišem podelil par
tijske izkaznice sekretar tov. Jo
že Žibert. Knjižice so prejeli: 

Stane ANŽUR, Peter SELAN, 
Danilo ZABUKOVEC, Rudi 
SMREKAR, ing. Stane JALO
VEC, Marjan ČERNE, Zlatko

KODIČ in Peter LAJOVIC. Pred
sednik kadrovske OZK tov. An
drej PIRKMAIER pa jim je iz
ročil spominsko knjigo Jožeta 
Kralla »PARTIZANSKE TIS
KARNE NA SLOVENSKEM«. 
Seveda sta oba čestitala novo 
sprejetim, ostali pa smo te tre
nutke pozdravili z glasnim odo
bravanjem.

Nato smo nekaj časa razprav
ljali tudi o bodočem razvoju pod
jetja. V zvezi s tem smo po kon
čani razpravi sprejeli sklep:

Prihodnji sestanek mora biti 
sklican do 20. maja. Na sestanku 
bomo obravnavali gradivo, ki ga 
morajo pripraviti strokovne služ
be, o bodočem razvoju in pro
gramski usmeritvi podjetja.

Ob zaključku sestanka smo se 
krajši čas zadržali pri obravnavi 
predloga o reelekciji vodilnih de
lovnih mest. Pri tem smo sprejeli 
sklep:

Predlagamo delavskemu svetu, 
da predpiše obvezno reelekcijo za 
vse vodilne delavce podjetja in 
vnese spremembo v statut pod
jetja. Za tiste vodilne delavce, ki 
že več kot 4 leta zasedajo ta de
lovna mesta, naj bo reelekcija le
tos za vodilne delavce, katerim 
letos potečejo 4 leta, se objavi 
reelekcijski razpis v 1. 1974,^ za 
vse ostale pa redno vsaka štiri 
leta.

J. M.

LAVSKA KONTROLA« in »STA
LIŠČA CK ZKS O ORGANIZI
RANOSTI ZK V OZD, ki smo jih 
dobili z vabilom na sestanek.

V razpravi je sodelovalo več 
komunistov. Navajam nekaj teht
nejših pripomb in predlogov raz
pravi j alcev:

Tov. Edo ULČAKAR, dipl. ing.:
... Delavska kontrola je sestav

ni del realizacije ustavnih dopol
nil. Dogovoriti se moramo, kdo je 
lahko član delavske kontrole. Me
nim, da člani delavskega sveta ne 
morejo biti istočasno člani delav
ske kontrole. O tem bomo raz
pravljali na komisiji za realiza
cijo ustavnih dopolnil. Delavci — 
člani delavske kontrole bi morali 
biti razgledani in prav bi bilo, da 
bi za njih organizirali ustne se
minarje. Komisija za realizacijo 
ustavnih ddjoolnil bo o tej zadevi 
razpravljala na seji v ponedeljek 
9. aprila. Na tej seji bomo raz
pravljali tudi o načinu obračuna 
v brusilnici t. j. nekaka priprava 
za TOZD. Tov. direktor je zbral 
strokovni »team«, ki bo lahko 
pripravil vse potrebno, da bi pre
šli na dvojno evidentiranje. V 
strokovnem »teamu« so vodja fi
nančne službe tov. Griinfeld, vod
ja stroškovnega knjigovodstva 
tov. Avbelj, vodja organizacijsko- 
analitske službe tov. A. Novak in 
člani komisije za realizacijo 
ustavnih dopolnil. Člani delavske 
kontrole naj bodo izvoljeni na 
zborih delovnih ljudi...

Tov. Janez LEDNIK, dipl oec.:
... Postavjanje delavske kon

trole je važna in občutljiva zade
va, zato je prav, da o tem raz
pravlja naša organizacija. V tej 
komisiji naj bo delež naših de
lovnih članov, da bo lahko naša 
organizacija imela svoj vpliv. 
Glede funkcioniranja je več te
žav, vendar tu ne gre za visoko 
strokovnost. Delavska kontrola 
mora varovati, da se sklepi DS 
izvajajo, da ne pride do zlorab. 
Predstavniki DK bodo iskali po
moč pri strokovnih službah. Važ
no je, da bodo pošteni, iz vrst ne
posrednih proizvajalcev...
Tov. Jože ŽIBERT:

... Komisija za realizacijo 
ustavnih dopolnil naj naši orga
nizaciji poda poročilo o realiza
ciji ustavnih dopolnil. Vemo, da 
so pri nas težki pogoji za reali
zacijo le teh. Poročilo o tem bo 
naša organizacija obravnavala na 
prihodnji seji. Sploh pa bi bilo 
prav, da bi bila naša organizaci
ja o poteku dela v tej smeri ob
veščena.

Tov. Tone NOVAK:
... Tu gre za poseben organ. 

V proizvodnji bi morali izvoliti 
iz svoje sredine nekaj članov za 
delavsko kontrolo. Potrebno je 
poiskati ustrezen način izvolitve. 
Ta organ bo kontroliral tudi raz
merja navznoter in ne samo fi
nančne rezultate. Te naj obrav
nava in usmerja naša organiza
cija, sindikalna organizacija in 
delno DS podjetja. Obseg, delo
krog irt način dela delavske kon
trole mora dati OZK in sindikal
na organizacija. Pri nas je način 
poslovanja zelo odprt. Mislim, 
da je DK nekaterim organizaci
jam bolj potrebna kot nam, če
prav je ne omalovažujem.

Po končani razpravi je bil o 
tem sprejet sklep:

OZK naroča komisiji za reali
zacijo ustavnih dopolnil, da pri
pravi konkreten predlog uvajanja 
delavske kontrole v našem pod
jetju, o katerem bo nato razprav
ljala organizacija ZK.

V nadaljevanju sestanka je po
tekala razprava o bližnjih volit
vah v DS podjetja. Glede pred
sednika DS je bilo predlagano, 
da bi bilo pravilno, da bi bil iz 
vrst delavcev iz neposredne pro
izvodnje.

V razpravi o analitični oceni 
vrednosti delovnih mest je dal 
krajšo informacijo tov. Tone NO
VAK.

Ob koncu izvajanja njegove in
formacije je bil sprejet predlog, 
kot sklep:

Vodja kadrovske službe tov. 
Novak naj informira o analitični 
oceni sekretariat in na podlagi 
obravnave na seji sekretariata bo 
OZK le to obravnavala na eni 
prihodnjih sej OZK.

Na koncu sestanka je bila ime
novana komisija za pripravo 
predlogov za odlikovanje delav
cev ob 130. obletnici obstoja to
varne, ki jo bomo praznovali le
tos. Za predsednika komisije je 
bil imenovan tov. Ivan MRHAR. 
Ostali člani komisije pa so še: 
Branko OCVIRK, ing., Marjan 
KOCJANČIČ, Maks KRPAN, 
Tonca TRTNIK, Vojislav STAN- 
ČULOVIČ in Jože MAROLT.

Predlagano je bilo, da naj se 
pri predlogih za odlikovanje de
lavcev upošteva v prvi vrsti 
družbenopolitično delo. Komisija 
naj pregleda tudi občane terena 
naše KS. Komisija naj prične z 
delom v najkrajšem času.

J. M.

Pred nami je 24. - junij krajevni praznik
■ ■ ■ ■ 
■ ■ ■ ■ 
■ ■■■ ■ ■■■

■ ■■■ ■ ■■■ ■ ■■■ 
■ ■■■

Uevet mladih komunistov je bilo sprejetih v ZKJ. Na sliki: Zlatko 
Kodič sprejema partijsko izkaznico iz rok vodje kadrovske komisije 

tovariša Andreja Pirkmaierja
Tudi Stane Anžur je postal novi 

član ZKS

VEVČE, MAJ — Krajevni 
praznik 24. junij, je tesno po
vezan z začetkom strojnega 
izdelovanja papirja na Vevčah. 
Od tedaj pa do letos je minilo 
že kar 130 let.

Posebnih proslav v tovarni 
v zvezi s tem datumom ne bo, 
saj praznuje važnejši jubilej 
— 100-letnico obstoja — slad
kogorska tovarna papirja.

Pozivamo pa organizacije, da 
vendar organizirajo razne pri
reditve. Primerna bi bila tek
movanja v vseh obstoječih 
športnih panogah. Imela naj 
bi značaj prijateljskih in dru
žabnih srečanj bodisi med od
delki ali sosednjimi kolektivi 
pod geslom — peta in šesta 
generacija prvih papirničar- 
jev med seboj!
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VEVČE, MAJ — V preteklem 
mesecu smo vevški komunisti 
razpravljali in sklepali na dveh 
sejah sekretariata in dveh sestan
kih OZK o tekočih vprašanjih 
nadaljnjega delovanja v seda
njem političnem trenutku.

Tako smo na 10. seji sekreta
riata OZK 2. aprila 1973 razprav
ljali:

1. o vprašanju kadrovanja v 
Zvezo komunistov. Krajšo infor
macijo o tem je na seji sekretari
ata prisotnim podal predsednik 
kadrovske komisije tov. Andrej 
PIRKMAIER. Pri tem je ugodno 
ocenil dosedanje razgovore z ne
katerimi člani kolektiva za spre
jem v članstvo Zveze komunistov, 
ki so bidi na zadnji seji kadrov
ske komisije ocenjeni kot možni 
kandidati. Tako se je v dveh raz
govorih, ki jih je organizirala 
kadrovska komisija s kandidati, 
odločilo za vstop v članstvo ZK 
8 članov kolektiva. To so pred
vsem tovariši iz proizvodnje in 
vzdrževanja. Kadrovska komisija 
bo v kratkem imela razgovore za 
sprejem v članstvo ZK z več čla
ni kolektiva s srednjo, višjo iz
obrazbo oz. vodstvenim kadrom 
podjetja.

V daljši razpravi so člani se
kretariata o vprašanju kadrovske 
problematike izrekli naslednje 
misli (navajam nekatere po
membnejše):

—• način pristopa k kadrovanju 
novih članov v ZK je dober,

—■ po sklepu organizacije si 
morajo tovariši, ki so že bili čla
ni ZK, sami najti pot nazaj v 
OZK,

—■ na prvi seji kadrovske ko
misije, naj se razpravlja o kadro
vanju v ZK tudi za zaposlene v 
oddelku ročne dodelave papirja,

— kandidati za sprejem so pri 
razgovorih izražali željo, da bi 
po sprejemu v ZK obiskovali 
kakšen seminar, kjer bi se po
drobneje seznanili z delovanjem 
organizacije ZK. Občinska kon
ferenca Zveze komunistov pred
videva organiziranje takega se
minarja, kamor bomo poslali tudi 
vse naše novosprejete člane;

—• pri razporejanju delavcev na 
delovna mesta po razpisih mo
ramo podpirati člane ZK. Dogo
vorjeno je, da se bosta predsed
nika kadrovske komisije DS in 
kadrovske komisije OZK sestala 
redno, predvsem bo komisija DS 
sklepala o zasedbi zahtevnejših 
delovnih mest in za vodstveni 
kader,

— pri zadolžitvah članov ZK, 
moramo dati poudarka tudi ak
tivnejšemu vključevanju članov 
naše organizacije v delo teren
skih družbenopolitičnih organiza
cij.

2. o priloženem gradivu »DE
LAVSKA KONTROLA« in »STA
LIŠČA CK ZKS O ORGANIZI
RANOSTI ZK V ORGANIZA
CIJAH ZDRUŽENEGA DELA«, 
je bila krajša razprava.

Za boljše razumevanje najprej 
navajam nekaj vsebinskih zna
čilnosti obeh gradiv:

... pismo predsednika ZKJ in 
izvršnega biroja predsedstva ZKJ 
ugotavlja, da je sedanja etapa 
revolucije odločilna za razvojne 
smeri in usodo socializma v Jugo
slaviji. Bistvo je v tem: ali bo 
delavski razred zagospodarili s 
celotno družbeno reprodukcijo in 
zagotovil odločilno vlogo pri po
litičnem in družbenem odločanju, 
ali pa se bodo krepili tisti odnosi 
in sile, ki nasprotujejo interesom 
delavskega razreda, socializma in 
samoupravi j an j a;

... na 36. seji predsedstva ZKJ 
30. oktobra 1972 je bilo sklenjeno, 
da je treba razviti in oblikovati 
organe notranje kontrole v vseh 
OZD;

... v dosedanjem samoupravlja
nju smo premalo skrbeli za kon
trolo nad izvrševanjem sklepov 
in nalog. Samoupravljanje se je 
vse prepogosto končevalo z odlo
čitvijo, ne da bi zagotovili ustrez
ne in zadostne priprave za izvr
ševanje in spremljanje uresniče
vanja posameznih odločitev sa
moupravnih organov;

... delavci v združenem delu 
morajo imeti takšen položaj in 
vpliv, da lahko vsak trenutek 
kontrolirajo izpolnjevanje vseh

' kontroli in še kaj...
samoupravnih odločitev, tako tis
tih, ki jih sprejmejo na zborih, 
kot onih, ki jih sprejmejo prek 
svojih delegatov v samoupravnih 
organih;

... vsebina delavske kontrole je 
vse tisto, kar je vsebina samo
upravljanja. Tri temeljna vsebin
ska področja kontrole so nasled
nja:

—• nastajanje in oblikovanje 
samoupravnih normativnih aktov, 
sporazumov, odločitev, predlogov,

—• skladnost predlaganih odlo
čitev z že prej sprejetimi norma
tivnimi akti TOZD, širših obli
kah povezovanja TOZD ali zunaj 
njih (samoupravni sporazumi, 
družbeni dogovori, zakoni, usta
va) in skladnost odločitev z inte
resi delavcev, kot proizvajalcev 
in kot občanov. Tu je še posebej 
pomembno odločanje o pogojih 
proizvodnje in o delitvi rezulta
tov dela (za vse vrste potrošnje) 
izvrševanje odločitev oz. uresni
čevanja družbenih in ekonomskih 
ciljev ter vseh delovnih (poslov
nih) procesov (raziskovanje, pro
gramiranje in organizacija delov
nih procesov v TOZD, preskrba 
vseh sredstev za nemoten potek 
delovnega procesa, potek in 
upravljanje proizvodnega procesa, 
menjalni proces in družbeno 
vrednotenje proizvodov in stori
tev, delitev dohodka, oz. uprav
ljanje družbenih sredstev v vseh 
oblikah ter materialno in druž
beno vrednotenje dela);

... organ delavske kontrole se
stavljajo izključno delavci iz ne
posredne proizvodnje. Organi de
lavske kontrole spodbujajo orga
niziranje kontrole prek delavske
ga sveta in drugih samoupravnih 
organov,

... organi delavske kontrole tu
di spremljajo potek kontrole, da
jejo predloge in mnenja ter obve
ščajo delavce, v določeni meri pa 
delujejo avtonomno,

... pri svojem delu se morajo 
organi delavske kontrole obrača

ti za strokovno pomoč na speci
alizirane družbene službe: SDK, 
nadzorne, inšpekcijske in uprav
ne organe, davčne službe.

O STALIŠČIH CK ZKS pa tole: 
... osnovno načelo organizira

nosti Zveze komunistov v OZD 
je, da mora imeti vsaka temelj
na organizacija združenega dela 
svojo organizacijo ZK,

... V tistih ekonomskih enotah 
(bodoči TOZD), kjer se posamez
ne skupine zavestno upirajo obli
kovanju temeljnih organizacij 
združenega dela, bi morali takoj 
oblikovati organizacije ZK,

... organizacija ZK v TOZD 
mora odločilno vplivati na obli
kovanj e družbeno-gospodarske 
politike v sami temeljni organi
zaciji kot tudi v OZD kot celoti. 
Noben samoupravni sporazum ne 
bi smel biti sprejet, če o njem 
niso razpravljale organizacije in 
sveti ZK,

... da se torej lahko oblikuje 
svet ZK, morajo biti komunisti 
najprej organizirani v vsaki 
TOZD. Imeti morajo organizacijo 
ali stalni aktiv ZK,

... svet KZ sprejme o svojem 
delovanju poslovnik: o delavski 
kontroli smo bili mnenja, da je 
delavska kontrola potrebna, je pa 
v bistvu nadaljevanje izvajanja 
PISMA. Sklenjeno je bilo, da o 
delavski kontroli — gradivu raz
pravlja OZK in zavzame ustrez
no stališče.

Tudi za gradivo STALIŠČA CK 
ZKS smo bili mnenja, da se ga 
prav tako razmnoži kot delavsko 
kontrolo in se ga predloži orga
nizaciji kot informacija.

3. Komunisti so se dogovorili, 
da bodo razpravljali spet o spre
jemu še nekaterih članov kolekti
va v članstvo ZK, o obeh prej 
omenjenih gradivih in o postop
ku za aktivne člane kolektiva, ki 
bi jih oblikovali ob 130-letnici 
podjetja.

J. M.

Nekdaj bistra Stara voda, ki teče pod vevško upravno zgradbo, je 
postala »shramba« za staro šaro

Grupa naših praktikantov s strokovnjaki Marburger Tapetenfabrik 
ob zaključku prakse

Opoldanski oddih na klopci pred tovarno je prijeten. Naši »tapetniki« 
na praksi v »Marburger Tapetenfakrib«

Poškodbe in ekonomske izgube
VEVČE, APRIL — Ko govori

mo o poškodbah, ki nastajajo v 
svetu in pri nas, si malokdo pred
stavlja koliko je teh poškodb in 
koliko te poškodbe stanejo druž
bo. V nekaj vrstah vam bomo 
skušali prikazati nekaj podatkov, 
ki govorijo o tem za pretekli 2 
leti.

Letno se v svetu poškoduje pri
bližno 15 milijonov delavcev. V 
Jugoslaviji pa letno naštejemo 
nad 250.000 poškodb, ki imajo za 
posledico od enega do več bolni
ških dni izostankov od dela, kar 
znaša približno 4 milijone dni 
bolniškega staleža. Na žalost pa 
še vedno ugotavljamo, da nam 
samo zaradi posledic poškodb na 
delu umre več kot 500 delavcev 
letno. Iz tega sledi, da se pri nas 
vsako minuto dela poškodujeta 2 
delavca. Podatki nam prikazuje
jo, da v Jugoslaviji zaradi po
škodb in poklicnih obolenj prek 
celega leta ne dela 4 % vseh za
poslenih delavcev. S številko po
vedano je to 1500 delavcev na 
dan. Ekonomske izgube, ki pri 
tem nastajajo, predstavljajo 500 
milijard starih dinarjev oz, vsaka 
poškodba, ki se pripeti na delu 
bremeni delovno organizacijo ali 
socialno zavarovanje za 1 mili
jon 500.000 starih dinarjev. V Ju
goslaviji izgubimo zaradi poškodb 
pri delu in poklicnih obolenj vsa
ko minuto SOO.OOO starih dinar
jev. Tudi požari v naših podjetjih 
niso tako nedolžni, kakor to vča
sih čitamo v časopisju oz. ocenju
jemo nastalo škodo. Takih poža
rov je letno samo v gospodarskih

organizacijah okoli 5000, pri teh 
požarih pa se je poškodovalo 400 
delavcev, poškodb s smrtnim izi
dom pa je bilo preteklo leto 60. 
Zavarovalnice so ocenile, da je 
družba s temi požari izgubila sa
mo v preteklem letu 66 milijard 
starih dinarjev.

Nastajajoče prometne nesreče 
so vsako leto večje, saj jih je 
preko 43.00'0 v letu, pri tem pa 
se poškoduje 34.000 oseb, od ka
terih jih je samo preteklo leto 
več kot 2.000 umrlo. Materialna 
škoda, ki nastane, se ocenjuje na 
več kot 37 milijard starih dinar
jev letno, ne računajoč izgube 
zaradi izgubljenih delovnih dni 
ter poškodbenih posledic.

Ce sedaj seštejemo izgube vseh 
treh faktorjev (poškodbe na de
lu, požari, nesreče v cestnem pro
metu) dobimo številko 600 mili
jard starih dinarjev. S tem de
narjem bi lahko zgradili približ
no 50.000 stanovanj za 200.000 
stanovalcev.

Dejstva so, da te izgube nasta
jajo v veliki meri pretežno za
radi osebnega faktorja, to je, na
še volje. V kolikor bi mi vsi sku
paj upoštevali vse tiste predpise 
ter vsa navodila, bi se lahko ta 
vsota občutno zmanjšala, posebno 
v primerih, ko gre za poškodbe, 
pri katerih morajo osebe zaradi 
svoje ali tuje nepremišljenosti 
žrtvovati svoja življenja.

Navedel sem vam samo nekaj 
podatkov za pretekli 2 leti. Da
našnja slika poškodb in ekonom
skih izgub pa je še večja.

V. J.

Na svet prideš z jokom, odideš s stokom 
Na zablodah drugih se rodijo napake tretjih 
Ne boj se psa, ki laja, ampak tistega, ki molči

Nesreča ne pride nikoli sama
Pijača vleče denar iz žepa in pamet iz glave
Pivski bratje v mladosti, siromaštva svatje v starosti
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Ustanavljanje TOZD v papirnici Vevče
Ustavna dopolnila XXI, XXII in XXIII so ustvarila pogoje za 

nadaljnji razvoj samoupravljanja v delovnih organizacijah. Ker ni na 
osnovi ustavnih dopolnil mogoče sestaviti ali dati recepta za pravilno 
organizacijo TOZD za slednje podjetje, si delovne organizacije raz
lično iščejo pota za realizacije ustavnih dopolnil. Da bi se večina 
delavcev lahko opredelila za ali proti TOZD, za večje ali manjše šte
vilo TOZD, s splošnimi in detajlnimi medsebojnimi dogovori med 
TOZD bomo skušali prikazati organizacijski opis take organizacije za 
konkretne razmere v našem podjetju. Najbrž nam ne bo uspelo izčrp
no prikazati probleme, ki bodo nastajali pri organizaciji TOZD, kot 
tudi ne vseh prednosti, ki jih bomo dosegli s formiranjem TOZD.

gih delih delovne organizacije oz. 
v drugih TOZD;

d) z ustanavljanjem TOZD v 
sestavi delovne organizacije se ne 
smejo kršiti pravice in interesi 
te delovne organizacije kot celo
te in

e) posamezna TOZD ne sme 
enostransko spreminjati medse
bojne obveznosti med deli pod
jetja ali v podjetju kot celoti.

Ta zapis prikazuje vse glavne 
orise TOZD, kakršne naj bi usta
novili v našem podjetju. Prikaza
ne rešitve so le ena od številnih 
možnosti organizacije TOZD pri 
nas in bralec naj bi tvorno sode
loval pri nastajanju popolnejšega 
samoupravnega sistema, ki naj 
udeležence združenega dela v na
ši tovarni postavi v medsebojnih 
odnosih v enakopraven položaj 
pri odločanju o vseh pogojih dela 
in pri odločanju, kako najkorist
neje usmeriti presežno vrednost 
dela za nadaljnji razvoj podjetja 
in okolja, v katerem živi vevški 
delavec.

Pri ustanavljanju TOZD mora 
delovna organizacija izvršiti na
slednje faze dela:

a) Sprejem odločitve o konsti
tuiranju TOZD

b) Konstituiranje TOZD
c) Sprejem statuta TOZD
č) Volitve organov upravljanja 

TOZD in organov upravljanja 
podjetja kot skupnosti TOZD

d) Sprejem samoupravnega spo
razuma med TOZD.

To gradivo je pripravljeno za 
prvo fazo celotnega postopka. Da 
bi se vsi čim bolje pripravili za 
medsebojne razgovore o sprejemu 
odločitve o ustanovitvi TOZD v 
Papirnici Vevče, je koristno po
gledati splošna družbena načela 
za oblikovanje TOZD.

Pravica do samoupravljanja
Z ustavo in še posebej z zad

njimi ustavnimi dopolnili je vsa
kemu delavcu, ne glede na polo
žaj ali delo, ki ga opravlja v pod
jetju, zajamčen družbeno-eko- 
nomski položaj, ki zagotavlja de
lavcu, da s svojim delom in sred
stvi reprodukcije v družbeni last
nini uresničuje svoj osebni ma
terialni in družbeni interes in da 
na tej podlagi kar najbolj popol
no zadovoljuje svoje in družbene 
potrebe.

Delavcem je zajamčeno, da na 
podlagi svojega dela v TOZD 
pridobivajo dohodek in upravlja
jo zadeve in sredstva družbene 
reprodukcije ter odločajo o do
hodku. Dohodek, ki ga ustvari 
delavec v katerikoli obliki zdru
ženega dela in združevanja sred
stev, pripada v celoti TOZD.

Dohodek, ustvarjen v TOZD, 
je materialna podlaga delavčeve 
pravice, da odloča o svojih de
lovnih pogojih in o delitvi dohod
ka ter pridobiva osebni dohodek

skladno z načeli delitve po delu 
in s povečanjem produktivnosti 
njegovega in skupnega družbene
ga dela.

TOZD je temeljna oblika zdru
ženega dela, v kateri delavci na 
podlagi svojega dela neposredno 
in enakopravno urejajo medse
bojna razmerja pri delu, uprav
ljajo zadeve in sredstva družbene 
reprodukcije, odločajo o dohodku 
in drugih vprašanjih svojega 
družbenega in ekonomskega po
ložaja.

To je osnovna vsebina ustavnih 
dopolnil, ki konkretno opredelju
jejo delavčev družbeno-ekonom- 
ski položaj v TOZD.

Ustanavljanje TOZD
V XXI. ustavnem dopolnilu je 

določeno, da vsak del podjetja, 
ki pomeni delovno celoto, v kate
ri se uspeh skupnega dela delav
cev lahko potrdi kot vrednost na 
trgu ali v delovni organizaciji in 
je na tej podlagi samostojno iz
ražen, imajo delavci pravico orga
nizirati TOZD. Seveda je v istem 
ustavnem dopolnilu tudi rečeno, 
da se s formiranjem TOZD v se
stavu podjetja ne smejo kršiti 
pravice delovnih ljudi v drugih 
delih iste organizacije niti inte
resi in pravice ter organizacije 
kot celote, ki izhajajo iz medse
bojne odvisnosti pri delu ali iz 
skupnega dela z združenimi sred
stvi in tudi ne enostransko spre
meniti medsebojne obveznosti.

Tako postavljena določila daje
jo na eni strani delavcem najšir
še možnosti decentraliziranega 
upravljanja in na drugi strani pa 
odločno preprečujejo, da bi se z 
uvajanjem TOZD razbila enotnost 
in skupni interesi podjetja kot 
celote.

Morda je koristno, da še enkrat 
preverimo, katerim temeljnim 
pogojem moramo zadostiti, ko 
ustanavljamo TOZD:

a) TOZD mora biti tehnološko 
in ekonomsko zaokrožena enota;

b) Delovni uspeh TOZD mora 
biti merljiv in se mora izražati 
kot vrednost realizirana na trži
šču, ali pa v medsebojnih prizna
nih vrednostih dobav blaga ali 
storitev po dogovorjenih cenah 
znotraj podjetja;

c) TOZD sestavlja določena 
skupina delavcev;

č) z ustanavljanjem TOZD v 
okviru podjetja se ne smejo kr
šiti pravice delovnih ljudi v dru

Velikost TOZD
V ustavnih dopolnilih ni veli

kost TOZD nikjer točno oprede
ljena. Prav tako tudi ne v zako
nih, ki se nanašajo na TOZD. 
Toda v raznih materialih in iz 
pičlih izkušenj ustanavlja TOZD 
v nekaterih podjetjih se da raz
brati, da bi naj velikost TOZD 
bila prilagojena s prilikami in 
možnostmi, ki jih dajejo tehno
loško ekonomski pogoji, tržng 
razmerja na trgu ali v sami de
lovni organizaciji, ekonomsko 
moč posameznih delov podjetja 
itd. Poleg naštetih elementov je 
jasno, da je treba upoštevati šte
vilo zaposlenih. XXI. ustavno do
polnilo določa, da delavci v TOZD 
neposredno in enakopravno ure
jajo medsebojna razmerja. Zato 
je edino primerno združevati de
lo oz. povezovati delavce v tako 
velike enote, da morejo o rezul
tatih svojega dela neposredno 
odločati. Torej z ustavnimi dopol
nili iščemo neposredno udeležbo 
zaposlenih v samoupravljanju oz. 
v upravljanju TOZD.

Majhne TOZD zavračata v ve
čini primerov predvsem tehnolo
gija in učinkovitost gospodarje
nja. Velike TOZD s sto in več 
delavci pa se najbrž na sestanku 
ne morejo kaj prida dogovoriti, 
ne moremo pričakovati najbolj
ših odločitev in ustvarjalne raz
prave. Verjetno bo praksa dala 
prav tistim zagovornikom TOZD, 
ki menijo, da ni moč zagovarjati 
TOZD z več kot 60 zaposlenimi. 
Ustavna dopolnila na nobenem 
mestu ne govorijo o kakem po
srednem upravljanju, ki ga brez
pogojno zahtevajo TOZD z nekaj 
sto ali celo z več tisoč zaposle
nimi.

Upravljanje z družbenimi 
sredstvi

Vsa družbena sredstva, s kate
rimi danes razpolaga in upravlja 
podjetje, se razdelijo v celoti med 
TOZD. Torej smotrno je treba 
razdeliti med TOZD vsa delovna 
sredstva, poslovni sklad in seve
da pripadajoča obratna sredstva. 
Slednja TOZD mora imeti prav 
vse gospodarske elemente, da 
more TOZD uspešno gospodariti. 
Seveda s tem, ko TOZD pridobi 
pravico do upravljanja sredstev 
v družbeni lastnini, imajo delav
ci TOZD tudi dolžnost, da pra
vilno gospodarijo s temi sredstvi

Pogled z Janezije na Papirnico Vevče

v lastnem interesu in v skladu 
z družbenimi potrebami. Razdeli
tev družbene imovine je zelo eno
stavna med krajevno ločene obra
te, težje pa bo to pravilno nare
diti npr. v našem podjetju, kjer 
so tehnološko nekatera sredstva 
povezana v nepretrgano in eko
nomsko verigo.

TOZD kot delovna celota

Teritorialno ločeni obrati so 
vsekakor TOZD z vsemi elementi 
samostojne delovne celote in so 
lahko pravne osebe, če je to smo

osnovna družbeno ekonomska me
rila vsake TOZD. Dohodek TOZD 
mora biti ustvarjen z združenim 
delom TOZD, ne pa odvisen od 
raznih knjigovodskih in planskih 
meril, po katerih bi se dohodek 
podjetja delil na TOZD. Zato je 
najprimernejše, da bi vsaka 
TOZD svoj uspeh izkazovala iz 
tržnih rezultatov. Vsak uspeh 
TOZD, ki bi temeljil na raznih 
delitvenih ključih in ne po pri
znanih tržnih rezultatih, bo vse
lej problematičen in sporen.

S tem, da TOZD ugotavljajo 
celotni dohodek, stroške, obvez

Tapetni oddelek, pogled s severne strani. Posneto 11. 5. 1973
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trno in ekonomsko opravičljivo. 
Tudi v podjetju z zelo pestrim 
proizvodnim programom je dokaj 
enostavno napraviti TOZD kot 
delovne celote, ker njihove delov
ne rezultate določa in potrjuje 
tržišče. Bolj težavno je ustanav
ljanje TOZD v podjetjih, kjer je 
celo podjetje funkcionalna in 
tehnološka celota. Za uspešno 
udeležbo delavcev pri upravlja
nju TOZD iščemo TOZD kot de
lovno celoto. Pod pojmom delov
ne celote razumemo, da ima 
TOZD prav vse elemente gospo
darjenja, kot jih ima podjetje. In 
prav tu se začno težave, kako v 
našem podjetju smotrno organi
zirati TOZD. Poleg že doslej na
štetih elementov mora imeti 
TOZD tudi vodstvo in organe 
upravljanja. Odgovornost TOZD 
se namreč ocenjuje po gospodar
skih pokazateljih, kot so porast 
dohodka, kapitalni razvoj TOZD, 
povečanje produktivnosti itd.

TOZD kot delovno celoto pre
sojamo na osnovi družbeno eko
nomskih meril. Polno samouprav
no življenje TOZD je možno, če 
delavci TOZD lahko svoje delov
ne rezultate planirajo in merijo, 
predmete svojega dela realizirajo 
na trgu ali v delovni organizaciji 
ter na tej podlagi ugotavljajo in 
delijo dohodek.

Rezultati dela TOZD
Osnovni pogoj za ustanovitev 

in obstoj TOZD je, da TOZD s 
svojo dejavnostjo ustvari tolik
šen dohodek, da krije vse stro
ške, omogoča enostavno in raz
širjeno reprodukcijo.

Ugotavljanje celotnega dohod
ka, pregled nad stroški, obvez
nostmi in ustvarjanje dohodka so

nosti in dohodek, je treba knjigo
vodsko službo primerno reorga
nizirati. V zakonu o ugotavljanju 
in obračunavanju celotnega do
hodka in dohodka je določena 
minimalna obveznost, da so TOZD 
dolžne z internim obračunom 
ugotoviti za vsako med njimi ce
lotni dohodek, njegovo delitev in 
vire sredstev, s katerimi razpo
lagajo.

Medsebojne obveznosti TOZD

TOZD urejajo medsebojne ob
veznosti s pogodbami in samo
upravnimi sporazumi. Pogodbe in 
samoupravni sporazumi so med 
TOZD zakon in je zato razumlji
vo, da ustavna dopolnila prepo
vedujejo kršenje dogovorjenih 
medsebojnih obveznosti. Med 
TOZD ne more biti podrejenega 
in. nadrejenega položaja, ampak 
so vse TOZD enakopravne. Seve
da je potrebno pri ustanavljanju 
TOZD glede na medsebojne ob
veznosti in odnose najti takšno 
obliko, ki bo zagotovila izvrševa
nje vseh obstoječih dolžnosti in 
pravic posameznih delov podjet
ja. S samoupravnim sporazumom 
je treba urediti medsebojno ures
ničevanje doslej obstoječih pra
vic in dolžnosti ter pogodbenih 
obveznosti do drugih delovnih or
ganizacij.

V primeru, da so vendarle kr
šene medsebojne pravice in ob
veznosti ter pride do spora, po
sreduje ali notranja arbitraža ali 
pristojno gospodarsko sodišče. 
Zato morajo imeti delovne orga
nizacije, ki imajo TOZD, organi
zirane notranje arbitraže, katerih 
vloga in pristojnosti so določene 
v členih temeljnega zakona o 
podjetjih.
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Ustanavljanje TOZD v papirnici Vevče
V podjetju smo za organizacijo 

TOZD
Kar smo doslej napisali o onih 

ustavnih dopolnilih, ki govorijo 
o poglobljenem samoupravljanju 
in približanju gospodarjenja ter 
sodelovanju v upravljanju pod
jetja slednjemu proizvajalcu je 
že dovolj prepričljivo, da mora
mo v našem podjetju organizirati 
TOZD oz. podjetje razdeliti na 
TOZD. Da bo stvar še bolj ra
zumljiva, poskusimo opredeliti 
prednosti, ki jih bo prineslo for
miranje TOZD v našem podjetju. 
Ob naštevanju prednosti najbrž 
ne bomo mogli mimo težav in 
problemov, ki bodo nastali pri 
ustanavljanju in obstoju TOZD.

Ugotavljanje celotnega dohod
ka, direktnih in prenesenih stro
škov, pogodbenih in zakonskih 
obveznosti; delitev dohodka na 
razširjeno reprodukcijo in druge 
sklade ter na osebne dohodke v 
TOZD bo povzročilo, da se bo 
skrb za dohodek prenesla iz pod
jetniškega kroga v vse TOZD. 
Kolikor TOZD, toliko organizira
nih celic za smotrno gospodarje
nje in ker bo gospodarjenje v 
manjšem organizmu, bo bližje de
lavcem. Ni neskromno trditi, da 
bomo s pravilno oblikovanimi 
TOZD pritegnili v aktivno gospo
darjenje vse zaposlene.

Vsak dan znova spoznavamo, 
da nekatere stroške v podjetju ne 
obvladamo. Z mesečnimi bilteni 
registriramo stroške, govorimo o 
njih, da so preveliki. Pri tem smo 
pa nemočni, ker je v podjetju za
jemanje stroškov preveč globalno 
in ker kljub razvejanemu samo
upravnemu mehanizmu je v pod
jetju še vedno premalo zavestnih 
gospodarjev. Najbrž ni v podjetju 
nobenega delovnega mesta, kjer 
ne bi mogli znižati stroške. Npr. 
bolj skrbno in premišljeno rabiti 
celulozo in zmanjšati vlaknine, ki 
gredo po Ljubljanici. Zakaj ne 
bi mogli porabiti manj sveže vo
de in porabiti več povratne vode. 
Samo pet litrov sveže vode manj 
na kilo papirja, bi prihranili na 
leto 150 milijonov litrov. Koliko 
bi lahko prihranili pare pri do
sledno pravilnem sušenju papirja. 
Hodimo po celulozi in papirju, 
zakaj? Odpadni papir in celulozo 
prodajamo Uniji po 27 para, pra
va cena za celulozo je 3,5 in pa
pirja pa 6 dinarjev.

Tudi področje vzdrževanja in 
energetike, transporta in še dru
ga so pravi tabuji za stroške. 
Najbrž se da papir še bolje pro
dati in surovine tu in tam ceneje 
kupiti. Eno da večji dohodek in 
drugo manjše stroške. V primeru, 
da bi imeli deset ali več TOZD, 
bi imeli toliko več gospodarjev. 
Danes razpravljamo o stroških 
samo na izvršilnem odboru in 
delavskem svetu. Jutri bi to dela
li na vsakem zboru slednje TOZD. 
Stroški in dohodek sta v domeni 
preveč ozkega kroga vodilnih de
lavcev, zato tudi ni pravih uspe
hov. Premalo proizvajalcev in 
upravljalcev sodeluje, da bi vsa 
področja stroškov držali v šahu.

Ugotavljanje dohodka in njego
va delitev v TOZD bo vzpodbu
dila, če že ne vse pa vsaj veliko 
število delavcev k racionalnejše
mu gospodarjenju in s tem k več
jemu dohodku in osebnemu do
hodku.

Sedanje centralizirano uprav
ljanje ustvarja med delavci ob
čutek, da jim uprava reže vsak
danji kruh. To izražajo tudi v 
vsakdanjem pogovoru, ko nanese 
beseda o normah ali o vrednosti 
delovnega mesta. »Naj nas v redu 
plačajo, če hočejo, da bomo de
lali«, je skoraj vsakdanji refren 
delavcev pri razkladanju premo
ga ali laboranta iz laboratorija in 
delavke iz pisarne ali iz papirne 
dvorane. V vsaki delovni enoti se 
zaposleni borijo za čimbolj ohlap
nimi normativi, normami ali 
akordi. Vse kaže da je podjetje 
še vedno »državno« in tisto, kar 
je državno, naj da toliko kolikor 
zahtevamo, če ne gremo k sosedu 
na delo, ker tam menda zopet 
»država« boljše plača.

Podjetja so po vsem tem sodeč 
še vedno zelo »daleč«, da jih bo
do delavci sprejeli za svoja. V

sistemu pravilno organiziranih 
TOZD bodo take težnje ali miš
ljenja postopno usahnila. Celotno 
podjetniško imovino bomo razde
lili med TOZD in sedanji toli
kokrat krivi upravi ne bo ostalo 
nič. Od niča pa ni kaj dobiti. 
Sredstva za delo in učinki dela 
bodo ostali v razpolaganju zapo
slenih v TOZD. Seveda bo možno, 
da bo ena TOZD drugo v marsi
čem prikrajšala. Zato so predvi
deni na vsem področju gospodar
jenja med TOZD sporazumi, da 
bo slednja TOZD v Startu in tudi 
kasneje povsem enakopravna. V 
bodoče tudi ne bo več podjetni
škega dohodka, ker bo le-ta v ce
loti ustvarjen po TOZD. Če danes 
neka delovna enota s tako ali 
drugačno silo pridobi za svoje 
delavce več osebnega dohodka, se 
drugi praktično ne pozna, ker je 
podjetniški »kotel« dohodka tako 
velik, da to prenese. Pri dohodku 
TOZD ne bodo možne take re
šitve. Čim bo neka TOZD hotela 
večji dohodek ob enakem delov
nem učinku, ga bo lahko dobila 
le tako, da bo rezultate svojega 
dela dražje prodajala ali pa od 
drugih cenejše kupovala. To bo 
v vsakem primeru pomenilo, da 
se bo neki drugi TOZD dohodek 
zmanjšal za ravno toliko, za koli
kor se bo povečal prvi. V bodoče 
se bo morala v želji za večjim 
dohodkom vsaka TOZD obrniti 
predvsem navznoter in s svojim 
delom ustvariti večje rezultate.

Seveda bo dohodek tudi odvisen 
od tržnih pogojev. Višje prodajne 
cene določeni vrsti papirja bo 
dala več dohodka tisti TOŽD, ki 
je ta papir izdelala in prodala 
boljšemu kupcu doma ali na tu
jem. Nižje nabavne cene pa bi 
ravno tako povečale dohodek 
TOZD. Nižje prodajne in višje 
nabavne cene bodo seveda zmanj
šale dohodek TOZD. Zaradi di
rektnega vpliva prodajnih in na
bavnih cen na dohodek TOZD, 
bodo določene TOZD zahtevale 
večjo prisotnost ali pa vsaj po
polno informiranost glede tržnih 
razmer in hotele bodo sodelovati 
pri načrtovanju tekoče in dolgo
ročne nabavne in prodajne poli
tike. To ne bo vmešavanje v ko
mercialno dejavnost, ampak gre 
za stalno prisotnost večine TOZD 
v obračunih nabave in prodaje. 
S tem bo komercialna služba od
govornejša za dohodek TOZD in 
bo glede na svojo funkcijo dobila 
realen status glede vloge, ki jo 
ima na tržišču. Delavci TOZD ko
merciale bodo v večji odgovor
nosti do precej širšega kroga 
proizvajalcev in upravljalcev, kot 
je to danes. Takšen življenjski 
interes TOZD do razmer na trgu 
bo vsekakor postavil komercialne 
službe pred večjo odgovornost in 
optimalno mero poslovne uspeš
nosti.

Medsebojni ekonomski odnosi 
med TOZD bodo vsekakor vpli
vali na gospodarsko miselnost 
proizvajalcev v TOZD, kar bo 
vsekakor dalo optimalnejše eko
nomske rezultate in s tem pove
čalo dohodke TOZD in seveda 
ustvarilo ugodnejši ekonomski 
položaj celotnega podjetja. Pri 
ekonomskih odnosih gre tudi za 
to, da se stroški posameznih 
TOZD ne bodo prenašali na 
TOZD po ključih, ampak na pod
lagi dejansko potrebnega in 
opravljenega dela.

Na bazi potrebnega dela, ki ga 
bodo TOZD priznavale kot pro
dukt ali storitev druga drugi, se 
bo zanesljivo povečala produk
tivnost in storilnost dela. TOZD 
bodo same registrirale vse stro
ške in tudi novo vrednost pro
dukta, ki ga bodo ustvarile. Zato 
TOZD ne bodo priznavale stro
škov v breme svojega dohodka, 
če bodo stroški previsoki glede 
na količino produkta ali obseg 
opravljenih storitev. Porasla bo 
medsebojna povprečna produktiv
nost in učinkovitost in s tem se 
bo celotno podjetje zanesljivo bolj 
uspešno in hitreje razvijalo kot 
se danes.

V vseh temeljnih organizacijah 
združenega dela bodo zbori ko
lektiva enkrat na mesec pregle
dovali rezultate svojega dela. 
Zbori TOZD bodo polnoveljavno

in neokrnjeno odločali o delitvi 
ustvarjenega dohodka. TOZD bo 
imel verjetno še petčlanski izvr
šilni odbor, v katerem bosta ob
vezno sodelovala predsednik zbo
ra in strokovni vodja TOZD. 
Ostali trije člani bodo iz vrst 
kolektiva TOZD. Dalje bo vsaka 
TOZD imela v skupščini podjetja 
enega ali dva delegata. Tako 
ustvarjeni samoupravni sistem v 
TOZD z razpolaganjem celotne 
materialne osnove bo zanesljivo 
spodbudil močan ustvarjalni od
nos do družbenih sredstev in dal 
pozitivne družbeno ekonomske 
rezultate.

TOZD bodo razpolagale z do
hodkom, tudi z onim delom, ki so 
ga namenile po sporazumu med 
TOZD ter ga vlagajo tja, kjer se 
jim bo zdelo, da je najsmotrnej
še. Razpolagale bodo tudi z amor
tizacijo in drugimi skladi. Zato 
bo investicijsko vlaganje zelo 
smotrno. Ko bo npr. neka TOZD 
posodila svoja sredstva za skup
ne potrebe ali jih dala v najem 
drugi TOZD, s tem se je začasno 
odpovedala svojemu razvoju, bo
do morali biti vsi računi o eko
nomski upravičenosti neke dolo
čene rekonstrukcije, predelave ali 
investicije preciznejši, kot so bili 
do sedaj.

Skratka, na vseh koncih in 
krajih se bodo s poglobljenim sa
moupravljanjem pokazali pozitiv
ni ekonomski efekti.

Najbrž bo v kratkem času pri 
vratarju izginila lista z zamudni
ki. Delovna disciplina se bo še 
popravila, četudi že sedaj ni v 
Vevčah problematična, saj bo že 
10 let, odkar smo odpravili ure 
za žigosanje, ki jih po nekaterih 
drugih podjetjih še kako spoštu
jejo, ker menijo, da delavec spo
štuje le trdo besedo in bič.

Poskusili smo našteti nekaj 
prednosti, ki se bodo zanesljivo 
pokazale z družbeno ekonomski
mi učinki kaj hitro, ko bomo for
mirali TOZD v našem podjetju.

Morda je koristno, da se neko
liko sprehodimo med težavami in 
problemi, ki bodo nastopili pri 
ustanavljanju TOZD. Da nas ne 
bi nekateri problemi presenetili, 
je pravilno, da si te probleme 
pobliže pogledamo ter jih skuša
mo ob štartu TOZD odpraviti ali 
vsaj ublažiti. Seveda v nobenem 
primeru jih ne smemo jemati kot 
resno oviro za ustanavljanje 
TOZD.

Največji problem bo nastal na 
področju merjenja količinskih 
rezultatov pri dobavah in prevze
manju surovin, polproizvodov in 
izdelkov ter raznih storitev, ki 
bodo predmet medsebojnih dobav 
in prometa med TOZD. Cela vr
sta je materialov, ki se danes ne 
merijo, ampak se prevzemajo na 
osnovi vnosnih listov ali drugač
nih normativov. Lahko začnemo 
pri celulozi ali pari, ali lesovini 
in končamo pri uporabi izmeta, 
povsod delamo z več ali manj 
točnimi ali netočnimi merjenji ali 
pa sploh brez merjenja. V naši 
tovarni predvsem točno vemo, ko
liko plačamo za surovine in ena
ko točno vemo, koliko dobimo za 
izdelke, ki jih damo na trg. Vse, 
kar je vmes, je pa relativno 
točno. Nekje se razburjamo, ko 
nam gre navzkriž za nekaj gra
mov, drugje pa ne trenemo z oče
som, ko gre za tono ali več ma
teriala. Najbrž bo metoda mer
jenja materialov skozi neto koli
čino izdelkov še najbolj primerna 
s tem, da jo korigiramo z vhodno 
količino oz. količino, ki je na 
skladišču. Kar ni ne v neto pro
duktu in ne na zalogi, potem je 
v izmetu ali v Ljubljanici ali v 
zraku. Smatramo, da imamo do
volj strokovnega kadra, ki bo na
šel načine in možnosti, da se bo
do navidezno nerešljive zadeve 
rešile. V okviru medsebojnih od
nosov, kar bo predmet samo
upravnih sporazumov, se bodo 
morali določiti načini oziroma 
metode, po katerih se bodo ugo
tavljale količine, ki bodo pred
met medsebojnih dobav. Ne tako 
majhen in trd oreh bo tudi obra
čunavanje raznih storitev vzdr
ževalnih delavnic, laboratorija, 
konstrukcije, kontrole in še in še. 
Povsod bomo morali najti pri

merna merila skozi norme in 
akorde. Najbrž nam mora biti tu
di jasno, da v naši procesni indu
striji ne bomo merili z apotekar- 
sko vago, ampak se bomo morali 
prilagoditi vrednostim materialov, 
možnostim merjenja in stroškom, 
ki jih bodo merilne metode za
htevale. Vrednost stimuliranega 
dela mora biti daleko večja, kot 
bodo stroški ustanavljanja TOZD 
z vsemi merilnimi metodami vred.

Dalje kaže, da bo precej pro
blemov z internimi prodajnimi 
cenami med TOZD. Nobenih pro
blemov ne bi bilo, če bi za posa
mezne materiale in storitve, ki 
bodo v medsebojnem prometu, 
obstajale tržne cene. TOZD bi jih 
brez nadaljnjega priznale. Ker se 
bodo oblikovale v glavnem za ve
liko materialov in storitev pri 
nas v tovarni, bo nastala vrsta 
problemov, čeprav bodo morda te 
cene realnejše kot na trgu. Naj
bolj bodo kritizirane interne pro
dajne cene tedaj, ko bo v eni 
TOZD ekonomski rezultat slabši 
od rezultatov drugih TOZD. Ob
staja celo bojazen, da se bodo 
boljši ali slabši rezultati TOZD 
obravnavali izključno kot posle
dica internih prodajnih cen. Dana 
je možnost, da se bo slab gospo
darski rezultat opravičeval v in
ternih cenah. Najbrž bodo izra
žene vse mogoče grožnje in ob
ljube. Toda interne prodajne ce
ne ne bo določala »uprava«, am
pak je to stvar dogovorov med 
TOZD. TOZD bodo v malem sa
mostojna podjetja. Pred leti so 
so nas posiljevali, da se moramo 
priključiti na Ljubljansko toplar
no. Če bi se priključili, bi plače
vali kot črni, domači energiji pa 
ne daj, da bi ji priznali eno samo 
paro preveč pri kili pare ali kilo
vatni uri el. energije.

V dogovoru se bodo morale 
TOZD tudi dogovoriti npr. kdo 
bo omejil produkcijo, ko bo zopet 
redukcija električnega toka. Mor
da bo treba ustanoviti kake re
zervne fonde ali izravnalni sklad. 
Tudi v izvoz dajemo predvsem 
tiste papirje, kjer najmanj izgu
bimo v razliki med domačo in 
izvozno ceno. Toda s tem bo pri
krajšana ena ali druga TOZD. 
Danes se ne vprašamo, katera 
enota da več ali manj, ker pod
jetniški' »kotel« vse vzdrži. Vsi ti 
elementi neenakega poslovanja 
bodočih TOZD in s tem tudi ne
pravilnih dohodkov v prikrajša
nih TOZD, bodo izvor raznih spo
rov, posebno kadar bo kaka TOZD 
imela celo izgubo. Verjetno res
nično prikrajšani TOZD ne bo 
težko dokazovati izvore slabših 
ekonomskih rezultatov. Toda ka
tera TOZD bo pripravljena zni
žati ceno svojega izdelka ali sto
ritvi in tako odstopiti del dohod
ka oni, ki je bila prikrajšana.

Take in podobne probleme bi 
reševali z notranjo arbitražo, ki

bo morala na osnovi strokovnih 
analiz in na osnovi dokumenta
cije konkretno odločati o posa
meznih spornih zadevah.

Seveda marsikaj ne bo šlo 
gladko in najbrž bo morala vsaj 
na začetku samostojnih poti 
TOZD večkrat poseči vmes z od
ločnim sklepom skupščina pod
jetja, ki jo bodo sestavljali iz
ključno delegatje iz vseh TOZD.

Naj navedemo na kratko še ne
kaj več ali manj znanih proble
mov, ki bodo kot ovire na poti 
ustanavljanja TOZD.

— Mnogo dela bo terjala raz
delitev imovine podjetja na 
TOZD.

—• Težko se bo navaditi, da 
med TOZD ni nadrejenosti in 
podrejenosti.

— Vodstva TOZD si bodo mo
rala formirati podjetniško druž
beno ekonomsko miselnost. Od
govorna bodo tudi za samouprav
no dejavnost v TOZD.

—• Knjigovodstvo se mora re
organizirati v team organizator
jev in inštruktorjev, da bodo 
delavci v TOZD sami zajemali in 
ugotavljali ekonomske rezultate 
po TOZD.

— Odločiti se bo treba tudi o 
tem ali smemo priznati TOZD 
dohodek, četudi izdelek ni še do
bil priznane vrednosti na trgu.

Naj ne naštevamo še več raz
nih drobnih problemov ali težav, 
ki se bodo pojavili ob štartu 
TOZD ali kasneje.

Morda je prav, da si postavimo 
takole vprašanje? Ali je strokov
ni kader in ves ostali kolektiv 
Vevč dovolj predan delavskim 
ustavnim amandmajem, da usta
novimo TOZD ne glede na pro
bleme, ki bodo nastopili. Prav 
podobno vprašanje lahko posta
vimo pred vse družbeno politične 
in strokovne organizacije v pod
jetju, ali so pripravljeni moralno 
in politično podpreti ustanavlja
nje TOZD in pri taki podpori 
vztrajati do kraja.

Razumljivo je, da največ dela 
pri formiranju TOZD bodo imele 
strokovne službe (računovodstvo, 
analitsko organizacijski oddelek, 
pravna služba in kadrovska služ
ba, komerciala, itd.) medtem, ko 
vsi ostali vodstveni delavci naj bi 
res sodelovali pri uresničevanju 
ustavnih amandmajev v Papirni
ci Vevče.

Za danes naj bo dovolj. V pri
hodnji številki Našega dela bomo 
predlagali konkretno organizacijo 
in število TOZD v naši tovarni. 
Opisali bomo organizacijske she
me TOZD, njihovo povezanost v 
skupnost TOZD in opisali bomo 
celotni samoupravni sistem v 
TOZD in Skupnosti in njihovo 
delovanje na posameznih nivojih 
oz. stopnjah.

Albin Vengust

Iz papirnice Količevo

Hitra in varna montaža cisterne
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Nekaj novosti v internem transportu
VEVČE, MAJ — S sklepom 17. 

redne seje izvršilnega odbora dne 
17. XI. 1972 se skupino za vzdr
ževanje transportnih poti preme
sti v transportni oddelek.

Zaradi boljše informiranosti, 
bi želel pojasniti nekatere orga
nizacijske spremembe pri tej 
skupini in nasploh organizacijsko 
shemo transportnega oddelka.

Ker je omenjena skupina pri
marno doslej izvajala dela, ki so 
družbenega značaja in sekun
darna dela, ki so potrebna za ne
moten tehnološki proces. V tovar
ni je bilo nujno, da pride do do
ločenih sprememb.

V organizacijskem smislu se 
pripravlja sprememba naziva 
omenjene skupine. V bodoče naj 
bi ta skupina imela naziv: »Sku
pina za vzdrževanje transportnih 
poti, industrijskih tirov in zele
nic.« Na čelu te skupine je vodja. 
To delovno mesto je z odhodom 
tov. Jožeta Bezlaja, po sklepu 
komisije za kadrovanje in izobra
ževanje, prevzel Franc Jeriha. 
Ostala delovna mesta v sklopu te 
skupine pa so:

—• vzdrževalec industrijskih ti
rov •—■ preddelavec 1 del. mesto, 

—• vzdrževalec industrijskih ti
rov — 5 del. mest,

so večinoma makadamske in del
no asfaltne. Na območju tovarne 
pa imamo tudi določeno površino 
zelenic.

V najslabšem stanju so trenut
no industrijski tiri. Na nekaterih 
odsekih so celo v tako kritičnem 
stanju, da lahko sekcija, ki nad
zoruje progo, te odseke zapre. To 
pa bi z drugimi besedami pome
nilo zastoj pri tehnološkem pro
cesu v tovarni. Zaradi tega smo 
se načrtno lotili obnovitve odse
kov, ki so v kritičnem stanju. V 
prvem polletju smo uredili peron 
pri stranskem vratarju in pri raz- 
kladalni rampi med skladiščem 
celuloze in kotlarno, kot je raz
vidno na sliki. Seveda dela še ni
so zaključena. Tu je mišljena 
obnovitev betonskih robnikov in 
tlaka, ter asfaltiranje. Izkušnje 
pa so pokazale, da je za prehode 
najbolj primeren les. Zato smo iz
delali hrastov prehodni podest.

Naslednja faza del na industrij
skih tirih, pa bodo stikališča II, 
III in IV tira. Na tem odseku pa 
je trenutno stanje tako kritično, 
da nam bi morala odgovorna sek
cija dati zaporo na tem odseku. 
Ker je ta odsek delno povezan 
tudi z izgradnjo nove toplarne, je 
nujno v mesecu juliju 1973 pri

dela pri nas v popoldanskih urah 
in prazničnih dneh.

Drugo neurejeno področje pa 
so transportne poti. Na tem ob
močju je tovarna v zadnjem ča
su nekaj naredila. Seveda pa bo 
potrebno še precej truda, pred
vsem pa finančnih sredstev, če 
hočemo transportne poti pripe
ljati na raven, da bo delo v to
varni potekalo nemoteno.

Tretje področje pa so zelenice. 
Za urejanje zelenic smo imeli v 
tovarni zadnja leta precej smisla 
in se z njihovo urejenostjo lahko 
kar pohvalimo. Seveda pa se bo
mo morali v bodoče bolj poslu
ževati zunanjih firm, ki bodo 
vzdrževale zelenice izven podjet
ja. Skupina za vzdrževanje trans
portnih poti, industrijskih tirov 
in zelenic pa bo morala v bodoče 
primarno delati na področju to
varne tako, da s te plati ne bo in 
ne bi smel biti moten tehnološki 
proces osnovne proizvodnje.

Celotni transportni oddelek pa 
je organiziran tako kot prikazuje 
shema. V tem oddelku je zapo
sleno okoli 75 delavcev. Proble
mov je veliko. Namen tega zapi
sa pa ni v razčiščevanju proble
mov temveč v tem, da dobimo 
vsaj delni vpogled v organizacij
sko shemo celotnega transporta 
v naši tovarni.

Andrej Pirkmaier

Dopisujte

v

[Naše delo

Pravice in

■
»

Prenovljeni industrijski tir od razkladalnega prostora ob stari kot
larni mimo skladišča celuloze

dolžnosti iz zdravstvenega
zavarovanja— vzdrževalec transportnih po

ti — 4 del. mesta,
— čistilci poti in dvorišč — 

3 del. mesta,
—■ pomožni delavci — 2 del. 

mesta,
— vrtnar — 1 del. mesto.
Iz pregleda zasedbe delovnih 

mest je razvidno, da je v to sku
pino vključenih 17 delavcev. Za 
takšno shemo smo se odločili iz 
teh razlogov: na relaciji Zalog— 
Vevče in na območju tovarne 
imamo industrijskih tirov v dol
žini 8 kilometrov in spadajo po 
novi organizaciji v transportni 
oddelek. Prav toliko, če ne še več, 
pa imamo transportnih poti, ki

četi z deli, katere bo predlagala 
sekcija. Naslednji odsek, ki je tu
di zelo kritičen, je del proge med 
silosom v Zalogu in vagonsko 
tehtnico na Vevčah, nadalje del 
proge v Janezi ji itd. Ker so se 
industrijski tiri v preteklosti pre
pustili določeni stihiji, bomo se
daj morali s skupnim razumeva
njem narediti vse, da industrijske 
tire pripeljemo do nivoja, ki nam 
bo omogočal nemoten potek teh
noloških procesov. Problemov na 
tem področju pa je veliko, saj 
ljubljanska sekcija za vzdrževa
nje prog niti ni v stanju, da bi 
vzdrževala svoje proge. Zato nam 
je priskočila na pomoč sekcija, ki

VEVČE, MAJ — Zakon o zdrav
stvenem zavarovanju in pravil- 
niik o uveljavljanju pravic iz 
zdravstvenega zavarovanja govo
rita o pravicah in dolžnostih za
varovancev. Pri vsakdanjem delu 
žal ugotavljamo, da zavarovanci 
niso seznanjeni s svojimi pravica
mi in dolžnostmi ali pa so na
pačno poučeni.

Na področju Komunalnega za
voda za socialno zavarovanje 
Ljubljana, ugotavlja in potrjuje 
delazmožnost ali »bolniško« 
zdravnik obratne ambulante (se

veda, če ima podjetje obratno 
ambulanto). Popolnoma jasno je, 
da je to težko, če delavec sta
nuje 100 km daleč od ambulante. 
V tem primeru naj le-ta pokliče 
naj bližjega zdravnika ali naj gre 
k njemu osebno, če je le mogoče. 
Prosi naj ga, da vpiše v zdrav
stveno knjižico diagnozo obole
nja in dan, od katerega naprej 
je dela nezmožen. Na tak način 
si bo vsakdo olajšal uveljavlja
nje pr a v je o nadomestilu osebne
ga dohodka, ki ga bo uveljavljal 
prek obratne ambulante. To je 
pomembno, kajti v primeru, če 
bolnik ni poklical zdravnika, mu 
bo ambulantni zdravnik priznal 
delazmožnost za največ tri dni 
nazaj, pa še to v primeru, da so 
znaki obolenja očitni. Samo v pri
meru, da je bolnik v bolnišnici, 
se mu prizna delazmožnost za vse 
dni nazaj, odkar je prišel v bol
nišnico.

Ob tem naj omenim še drugo 
pomembno pravico. Ce zavaro
vanec meni, da je tako bolan, da 
ne more delati, zdravnik pa sodi, 
da je zavarovanec sposoben za 
delo, ima zavarovanec pravico 
zahtevati pregled in oceno o de- 
lazmožnosti od zdravniške komi
sije. Mnenje zdravniške komisije 
je dokončno. Največkrat pa za
varovanci ne zahtevajo pregleda 
po zdravniški komisiji, pač pa te
kajo od zdravnika do zdravnika, 
da bi dobili bolniški stalež. S tem 
si še bolj škodujejo, saj je tako 
njihova zdravstvena dokumenta
cija nepopolna.

Če leži bolnik doma zaradi bo
lezni, ali če ga sprejmejo na 
zdravljenje v bolnišnico, je treba 
to sporočiti njegovemu zdravni
ku v ambulanto PISMENO in ne 
po telefonu. Vse prevečkrat se 
namreč pripeti, da zdravstveno 
osebje v tistem trenutku nima ča
sa poiskati prave kartoteke, in 
vanjo vpisati podatkov, kasneje 
pa se vse pozabi. Če sporoči bol
nik svojo obolelost z dopisnico, se

pač ne more pripetiti, da bi po
zabili vpisati »bolniško«; prav ta
ko ne more priti do tega, da bi 
bolnik ostal brez osebnih dohod
kov. Zato je nujno, da vsak dalj
ši izostanek z dela obenem z na
vedbo obolenja pismeno sporo
čimo svojemu zdravniku. Zaveda
ti se moramo namreč, da v am
bulanti lahko napišejo nakazilo le 
v primeru, če imajo navedeno 
diagnozo s šifro. Nakazilo brez 
šifre obolenja ni veljavno. Pri 
tem naj opozorimo še na nekaj: 
če zavarovanec postane dela ne
zmožen zaradi poškodbe pri delu, 
mora poskrbeti za prijavo nesre
če pri delu, sicer se mu nado
mestilo osebnega dohodka bistve
no zmanjša. Vsak nadrejeni bi 
moral to vedeti in bi moral pri 
vsaki nesreči, ki povzroči dela- 
nezmožnost, že sam napisati pri
javo o nesreči. Žal tako dela le 
malo vodilnega osebja.

Mnogo nesporazumov je zaradi 
nege obolelega otroka. Če zboli 
otrok, ima pravico do nege mati. 
V primeru materine bolezni ali 
odsotnosti ima tudi oče pravico 
negovati obolelega otroka. Za ne
go zdravih majhnih otrok pa za
varovanec ne more zahtevati od
sotnosti od dela. Če mati rodi do
ma, ima mož pravico do nege 
porodnice, če to potrdi pristojna 
služba (patronažna, babiška).

Se na nekaj ne smemo pozabiti. 
Če se zavarovanec ne strinja z 
mnenjem zdravniške komisije, 
lahko zahteva pregled po komi
siji izvedencev. Zavarovanec je 
zato dolžan zahtevati kopijo mne
nja zdravniške komisije. Če se z 
mnenjem ne strinja, mora vložiti 
pri komisiji pritožbo na to mne
nje. Vložiti jo mora najkasneje 
v treh dneh, odkar je prejel mne
nje.

Menim, da je med drugim tudi 
dolžnost sindikalne organizacije v 
podjetju, da o teh stvareh sezna
nja svoje člane.

V. J.

Dispečar za transport 
Mehanik 
VoznikiA-D kateg. 
Vozniki traktorjev 
Vozniki trans, vozil 
Vozniki viličarjev

Vodja razkladalcev 
Voznik viličarja 
Razkladalec

Voznik viličarja 
Naklada lec

Vodja vzdr trans poti 
Vzdrževanje industr. tir. 
Vzdrž. transport.poti 
Čistilci poti in dvor. 
Pomožni delavci-zelen. 
Vrtnar
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Poslovil se je tov. Zonoškor
KOLIČEVO, MAJA — Od na

šega kolektiva se je poslovil in 
odšel v pokoj tov. Jakob Zano- 
škar, rojen 1917. leta. V našem 
kolektivu je delal skoraj 40 let. 
Leta 1934 je začel delati kot pa- 
zilec sita, napredoval je do stro
jevodje, delovodje in vodje pro
izvodnje papirja in kartona. Kot 
mlad delavec je spoznal krivič
nost in izkoriščanje tedanjega 
delodajalca in v letu 1935 aktivno

Jakob Zanoškar

sodeloval v stavki na Količevem, 
ki se je uspešno končala za de
lavce. V narodnoosvobodilno voj
sko je vstopil v začetku leta 1944 
in bil v njej do osvoboditve oz. 
demobilizacije. V NOV je oprav
ljal različne funkcije in v pokoj 
odhaja kot rezervni poročnik.

37 let službovanja v istem pod
jetju dokazuje njegovo predanost 
papirni stroki. V času, ko je bil 
vodja proizvodnje papirja in kar
tona, se je prizadeval, da bi po
večali proizvodne kapacitete, za 
čimvečji napredek v tehnološkem 
procesu in za modernizacijo teh
noloških naprav. Med sodelavci 
je bil priljubljen in spoštovan, 
cenili so njegovo vestnost, priza
devnost in predanost tovarni in 
delu, ki ga je opravljal.

Tov. Jaka poznamo kot aktiv
nega in vestnega družbenopolitič
nega delavca. V družbenopolitič
nih organizacijah in raznih dru
gih organih je opravljal različne 
funkcije. V podjetju smo ga po
znali kot zvestega sodelavca vseh 
oblik samoupravljanja.

Kljub vsestranski angažirano
sti je še vedno našel čas, da se 
je posvetil svojemu konjičku — 
lovu.

Kot vzornemu delavcu in tova
rišu mu želimo', da bi še dolga 
leta užival zasluženi pokoj, pri 
lovu pa dober pogled.

Iskrena zahvala in srečno ob 
odhodu v pokoj

VEVČE, MAJ — Na redko so 
posejani ljudje, ki bi bili v svo
jem življenju med kolektivom 
strokovno in družbenopolitično 
vedno tako na mestu, kot je bil 
tovariš Franc Goljar. Vendar zah-

Tovariš Franc Goljar z vnukinjo

teva čas svoje. Zato se tudi Fran
ci poslavlja od kolektiva in odha
ja v zasluženi pokoj. Z vevško 
papirnico se je prvič srečal v av
gustu 1937. Po krajšem delu v 
administraciji je prevzel dolžnosti 
vodenja ročne dodelave papirja 
vse do 1. julija 1958, ko je postal 
pomočnik šefa prodaje in od leta 
1963 vodja prodaje papirja.

Upokojen je bil že 31. janu
arja 1973, vendar zaradi potrebe, 
ki jih narekuje delo v komerciali, 
še prihaja po 4 ure na dan v 
oddelek. Odveč bi bilo, če bi opi
sovali njegovo delo v stroki. 
Vsakdo, ki ga pozna, ve o nje
govi natančnosti, doslednosti, 
pravičnosti, tovariškem odnosu. 
Kot aktivnega mladeniča za na
predne ideje ga je opazil med 
vojno tudi italijanski okupator in 
ga interniral v Gonarsu. Po vr
nitvi je njegova aktivnost še na
rasla, zlasti pa je bil po vojni 
delaven na vseh področjih. Sre
čevali smo ga v političnih organi
zacijah, v organih samoupravlja
nja in na športnih igriščih, zdaj 
kot aktivnega udeleženca, drugič 
spet kot organizatorja. Nobena 
zvrst športa mu ni bila neznana 
in nobena družbenopolitična ak
cija odveč ali pretežka.

Kot delovnemu tovarišu, pri
jatelju in sodelavcu mu želimo 
veliko vedrega razpoloženja ob 
uživanju zasluženega počitka in 
se mu tudi s tega mesta zahva
ljujemo za dolgoletno sodelova
nje.

Ob slovesu
VEVČE, MAJ — Z zadnjim 

dnem preteklega meseca je po
tekla delovna doba papimičarju 
Jožetu Taberniku. Na Vevčeh se

Jože Tabernik

- srečno!
je zaposlil 18. maja 1942 in delal 
do 5. decembra 1942. Druga sve
tovna vojna tudi njemu ni priza
nesla. Srečno je prestal tegobe 
internacije v Nemčiji in se sredi 
leta 1946 spet zaposlil. Čeprav že 
izučen za tesarja, ga je vleklo v 
papimištvo. Začel je kot maza- 
lec papirnih strojev, nato pa z leti 
in prizadevanjem napredoval po 
normalnih stopnjah in od aprila 
1943 naprej uspešno vodil III. pa
pirni stroj. Seveda mu je bilo za 
opravljanje tega dela, poleg pri
zadevanja, potrebno še znanje, ki 
si ga je pridobil s tečaji. Z izpi
tom za mazalca strojev in VK pa- 
pimičarja je zadostil zahtevam 
delovnega mesta in s potrebno 
usposobljenostjo izdeloval vse vr
ste papirja, ki ga je dopuščal 
program III. papirnega stroja.

Marljiv tudi izven delovnega 
časa, si je zgradil prijeten dom v 
Zg. Kašlju, kjer bo, tako mu že
limo, mirno užival zasluženi po
koj, vmes pa ob življenjski ener
giji, ki jo ima, še marsikaj po
storil. Za njegovo dolgoletno delo 
in sodelovanje se mu s tega me
sta iskreno zahvaljujemo!

Karlini
prva nagrada
Dobitniki nagrad za pravilno 

rešitev PRVOMAJSKE KRI
ŽANKE so naslednji:

Po 10.—din:
Fani Morela — Vevče
Jože Marolt — Količevo
Marjana Limbek — Količevo
Marija Dimitrovič — Vevče
Tonca Jelnikar — Vevče
Janez Hribar II — Količevo

Po 30.— din:
Tatjana Poljanec — Vevče
Tone Kranjc — Količevo
Po 100.— din:
Karlina Ločniškar — Vevče

V 11. vrsti smo upoštevali 
oba izraza — Samal in Samar 
za pravilna.

Izpolnjevanim »Direktorji 
slovenskih papirnic« v tej šte
vilki bomo izžrebali spet s 
tremi nagradami po 10.— din, 
eno 30.— din in eno 60.— din.

Ponovno pojasnilo
VEVČE, MAJ — Za 3. številko 

»Našega dela« nam je dal tov. 
Alojz Romšek kratek članek, v 
katerem je obravnaval delo ko
misije za inventurno dejavnost. 
Zaradi pomanjkanja prostora čla
nek ni bil objavljen in se je po
zneje izgubil. Tovarišu Romšku 
sem stvar takoj po izidu glasila 
pojasnil. Verjetno je pojasnilo 
pozabil in ga ponovno iskal na 
seji DS dne 14. V. 1973.

Če izguba časa ne bo prevelika, 
prosim, da tov. Romšek članek 
znova napiše. Objavili ga bomo 
v junijski številki. Vljudno se 
opravičujemo in priporočamo!

Odgovorni urednik

Rešitev
nagradne križanke

Vodoravno: Naj živi prvi 
maj, izleti, prazniki, ataman- 
stvo, car, GE, akti, IR, ica, ak, 
naglice, IS, topničar, oj, Aon, 
cepje, obrezina, vetrnik, krak, 
pripone, se, A, citre, loj, legi
onar, vihravka, one, dlaka, 
steza, Ozark, tetraeder, Samal, 
lirik, akna, Abesinija, ataka, 
Oslo, Ajas, le, stotina, item, 
repiga, OZN, Erato, Rea, OO, 
tič, tir, Engels, ananas, atentat, 
Etna, Trajan, Bangkok, bej, 
vera, Tot, amilaza, aretiranje, 
grst, naliv, Enver, vžig, rival, 
jama, Klina, nemorala, amen, 
rama, I. R., efekt, indij, par, 
tek, Zafir, Valjevo, onager, 
Olaj, Gierek, ekvinokcij, ari- 
man, Talne, rosa, Skara (Arks)

1ZP0LNJEVANKA
»Direktorji slovenskih papirnic«

MAKS KOCBEK

STANE KOSELJ

LEON POGLEJ 
1 9 3 4 SLAVKO ZULE

FRANC PRAZNIK 

JANEZ ROŠKER

MIRO VARŠEK 
8 9 10 11 12

6 7

Oooo oooooooo
Iz črk gornjih direktorjev sestavite besede naslednjega pomena:

1. priprava za mešanje, 2. hrvatski pesnik, eden najznačilnejših 
lirikov med obema vojnama (Gustav »Tri poeme«), 3. človek s sla
bimi zobmi, škrbavec, 4. splošno ime za prevozno sredstvo, 5. izdelek 
tovarne na Ceršaku, 6. razvažanje, 7. iglasto drevo, pomembno za 
papirno industrijo, 8. zaključni del sodnega postopka, 9. ukrep sodi
šča ali tožilstva zoper storilce kaznivih dejanj, 10. mršava kobila, 
mrha, 11. severnoevropska država, 12. izdelek Papirnice Količevo.

Na označenih poljih dobite ime in priimek še enega direktorja 
slovenske papirnice.

IS

NOVOSTI IZ SINDIKALNE KNJIŽNICE NOVOSTI IZ SINDIKALNE KNJIŽNICE

Zlasti pred zaključkom šolskega leta so v programu tudi strokovne 
ekskurzije. Na sliki: Letnik 1972/73 pred tovarno papirja na Reki

VEVČE, MAJ — Zopet smo na
bavili nekaj novih knjig. Poda
jam kratko vsebino nekaterih 
knjig, da zainteresiram ljubitelje 
lepe proze zanje.

Ferdo Godina: Jezdec brez ko
nja. Zgodba opisuje kar se da ne
rodnega partizana, ki so ga tova
riši zaradi nerodnosti tako klica
li. Večkrat služi soborcem za po
smeh, pa vendar z njimi preživlja 
vse mogoče tegobe napornega živ
ljenja v gozdovih. Beži in zma
guje, strada in si prizadeva, da 
bi sem in tja kaj dobrega pojedel 
in popil. Na koncu vojne je celo 
ranjen in mora v bolnišnico.

Nada Matičič: Mojih pet bičev. 
Roman je posvečen tistim vče
rajšnjim Bohinjcem, ki so zaprti 
kot njihov kot, v svoj krog in 
svoje molčanje. Roman prikazuje 
usodo ljudi, ki so se nenadoma 
znašli na razpotjih. Globoko v 
njih je še vsajena moč vere in

ljubezni do zemlje. Še so ponosni 
na lepoto okolice, še se oklepajo 
tu in tam navad in starih običa
jev, še jih privlačujejo planine s 
senožetmi in pašniki. Sodobnost 
pa danes brezobzirno spreminja 
tudi tu obličje zemlje, jih trga z 
nje in vprega v kolesje strojev, 
v dobičkanosne posle, v boj za 
višji standard. Posamezniki se 
upirajo, a v svojih upih in pri
zadevanjih so razočarani in pre
magani.

Jan Severin: Mornar brez ja
der. Roman opisuje življenje in 
delo izumitelja ladijskega vijaka, 
krogličnega in valjčnega ležaja 
ter dosti drugih tehničnih rešitev. 
Za slovenskega bralca bo knjiga 
še posebej zanimiva, ker je Ressel 
preživel večino svojega življenja 
na slovenski zemlji: v Pleterjah 
na Dolenjskem, v Istri, Trstu in 
v Ljubljani, kjer je tudi pokopan. 
Roman je pretresljiva zgodba o

izumitelju), ki mu življenje do 
konca ni prizaneslo z osebnimi 
stiskami in nerazumevajočim 
okoljem. Napisan je živo in pre
pričljivo, v uglajenem slogu, ki 
je posebej izrazit pri opisovanju 
naših krajev in morja.

Ivo Zorman: Draga moja Iza. 
V romanu nam avtor opisuje na
pol kmečko, napol meščansko 
družino na robu majhnega mesta. 
Ob logičnem in psihološko ute
meljenem razpletu dogajanja v 
tej družini im okrog nje, nam pi
sec povsem neprisiljeno pričara 
pred oči marsikatero bridko res
nico, ki jo sicer vsak dan sreču
jemo, ali je bodisi ne opazimo, 
ali pa je si ne upamo pogledati v 
oči. Pisec otipa vse, tudi tisto, 
kar se pod dotikom osuje. Osu
jejo pa se iluzije, osuje se upa
nje, upravičeno ali neupravičeno. 
Osuje se sreča tistih, ki so jo bili' 
zaslužili. Osuje pa se tudi vera
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Prednost v igri je imela posebno v prvem polčasu Slavija. Na sliki: 
prizor s tekme Slavija : Kovinar 3 : 2

SLOVENSKI PREGOVORI
Pogosto se zgodi, da ti mati neprijatelja rodi
Pravica komolcev in pesti nikoli dolgo ne vzdrži
Raje sliši sladko laž kot pa bridko resnico
Samo ono je čvrsto drevo, ki ga cesto vetrovi tepo
Shranjen račun je shranjen denar
Sita vrana lačni ne verjame
Sitemu nudijo, lačnemu ne dajo
Slaba gospodinja je kakor kokoš: več ko ima, več razkopa
Starši nabirajo, sinovi tratijo, vnuki stradajo
Šiba še nobenemu ni kosti zlomila, ali marsikaterega zmodrila
Toliko imej velika usta, kolikor lahko poješ
Tudi najhujšo kačo lahko premaga množica mravelj
Umreti je zakon, a ne kazen
Vrednost pepela spoznaš šele, ko padeš na zaledenelem 
Zrak napihne mehur, ošabnost pa norca 
Zrno do zrna pogača, kamen do kamna palača

VEVČE, APRIL — Zdravje, od
pornost, čilost in delovna zmoglji
vost so v veliki meri odvisni od 
pravilne vsestranske rekreacije. 
Za dobro psihološko počutje, za

v nekatere njene oznanjevalke, ki 
tragično propadejo. Le glavni ju
nak, tenkočuten in kritičen, išče 
dalje. Išče svojo drago Izo, svojo 
vizijo, ki je ni, pa bi vendar mo
rala nekje biti.

Alvin Moscow: Trgovci s hero
inom. Trgovci s heroinom niso 
nikoli narkomani, saj bi drugače 
ne bili kos svoji tvegani obrti. 
Ta knjiga pripoveduje, kako de
lujejo ti mračni zaslužkarji. Knji- 
Sa spominja na roman, a v res
nici je fotografija. Njen glavni 
junak je neki resnični Armenec, 
ki je pred leti iz Turčije preti
hotapil v Ameriko velik tovor 
heroina in se tam končno ujel v 
Policijske zanke. Družba upravi
čeno preganja te brezvestne tr
govce in dobavitelje mamil, saj 
hi se brez ustreznega policijskega 
jezu mamilska kuga še bolj raz
širila. Tihotapci in prodajalci 
niamil skušajo z vsakovrstnimi

Rekreacija
sproščenost in dobro delo na de
lovnem mestu, pri stroju ali v pi
sarni, je potrebna psihična spro
ščenost. To pa dosežemo z raz
vedrilom v športu — z rekreacijo.

zvijačami ukaniti svoje prega
njalce in zato si ti pomagajo s 
podtalnimi pastmi in ukanami. 
Vse to je nazorno popisano v 
knjigi, ki prikazuje vzpon in zlom 
neke dejanske tihotapske bratov
ščine, toda vse druge delujejo po
dobno.

E. R. Chamberlin: Grešni pa
peži. Knjiga prinaša avtobiografi
je sedmih papežev, ki niso bili 
za cerkev ne enkratni ne tipični, 
ampak so v nenehnem hlastanju 
po posvetni oblasti in zadovolje
vanju osebnih strasti povzročili 
velike spremembe v njej. Na 
odru, M je sprva omejen na Rim, 
pa se brž razširi na Italijo in 
najvplivnejše dežele srednjeveške 
in renesančne Evrope, se zvrstijo 
pred nami postave cerkvenih in 
posvetnih vladarjev teh časov, ob 
njih pa srečamo še nič koliko 
njihovih neposrednih in posred
nih spremljevalcev, umetnikov,

v podjetju
Resnica je namreč, da si lahko 
vsakdo sam s telesnimi vajami 
kultivira svojo telesno podobo.

Naš delovni človek se premalo 
giblje — zanemarja svojo telesno 
vzdržljivost. S tem ruši ravnoves
je med duhom in telesom. Vzdrž
ljivost je psihofizična kvaliteta^ 
ki odločilno vpliva na življenje 
in delovne sposobnosti ljudi. V 
literaturi je vedno več podatkov 
in rezultatov raziskav, ki to do
kazujejo.

V Papirnici Vevče je vrsta 
športnih sekcij, v katerih mladina 
bolj ali manj uspešno deluje. Z 
načrtnim delom na področju špor
ta in rekreacije in ob podpori 
podjetja, ki kaže vedno več razu
mevanja za rekreacijo svojih čla
nov, bomo dosegli želen uspeh 
— večjo, bolj masovno rekreacijo 
starejših in mladine.

Mestna zveza in občinska zveza 
za telesno kulturo je razpisala v 
okviru TRIM IGER 1973 tekmo
vanja v različnih športnih pano
gah. Tako bi se naši člani kolek
tiva srečali s kolegi iz drugih de
lovnih organizacij, in sicer v keg-

koristolovcev in poštenjakov. Vsi 
so le del pestrega političnega in 
kulturnega dogajanja, ki neogib
no vzbuja bralčevo zanimanje.

Aleksander I. Solženicin: Av
gust štirinajstega. Roman je ep
sko široko zasnovano in na več 
načinov preračunano delo y naj
boljši tradiciji ruske proze. Jezik 
mu je poslušno orodje, da rea
listično podaja snov. V ospredju 
pa je človek, ki je po svojih dob
rih in manj dobrih zastopnikih 
predstavljen v vojaških, politič
nih in družbenih dogajanjih v za
četku prve svetovne vojne. Ta pa 
je hkrati tudi simbol glob jih 
sprememb v dotedanji evropski 
družbi, ko sta se spopadla Rusija 
in zahod. Ostal je pri svoji notra
nji tematiki: »Neresnica se ni z 
nami začela, pa se tudi končala 
ne bo z nami.«

Julij Mayer

Ijamju, malem nogometu, namiz
nem tenisu, šahu in streljanju 
(število ekip ni omejeno). Podob
no tekmovanje bo tudi 25. maja 
za »Dan mladih občanov«. Strelci 
(ljubitelji strelskega športa) so 
pričeli s treningom pri strelski 
družini »Bine Grajzer« v prosto
rih mladinskega kluba, pod ki
nom Vevče. Kegljači, ki že vrsto 
let uspešno delajo — mečejo, bo
do imeli najmanj težav pri izbiri 
ekipe, saj so' lepo vpeljana sku
pina.

V telovadnici poljske šole ima
jo člani Papirnice Vevče dvakrat 
tedensko rekreacijske ure, in to 
ob sredah od 20. do 22. ure in ob 
petkih od 21. do 22. ure.

V telovadnici je miza za namiz
ni tenis, tako, da pridejo na »ra
čun« poleg odboj kašev, ki igrajo 
ob sredah in košarkašev, za ka
tere je ostal petek, tudi ljubitelji 
namiznega tenisa.

Nogometaši čakajo na lepo vre
me in na nove copate.

TRIM IGRE 1973 so lepa pri
ložnost, da izkristaliziramo čim 
boljše ekipe za slovenske papirni
ške letne igre, ki bodo nal Slad
kem vrhu. Z. A.

j«*.

Ena od panog tekmovanja na le
tošnjih športnih igrah papirničar- 
jev SRS bo tudi šah. Na sliki: 
Vevški šahisti na preglednem tur

nirju

Nogometaši Slavije 
spomladi slabše 

kot jeseni
VEVČE, MAJ — Nogometaši 

Slavije že vrsto let uspešno na
stopajo v SNL. Tudi v sezoni 
1972/73 so pod vodstvom dolgo
letnega trenerja Lojzeta Perha- 
riča na vidnem mestu. Sam start 
in tudi zaključek jesenskega dela 
tekmovanja je bil za Vevčane 
presenetljivo odličen. Tretje me
sto za Železničarjem in ljubljan
sko Ilirijo'. Uspeh je še toliko 
večji, če vemo, da se je strokovno 
vodstvo ves čas tekmovanja bo
rilo za finančna sredstva, ki so 
nujno potrebna za normalen po
tek priprav in sama prvenstvena 
srečanja, za podmladek pa je 
vedno zmanjkalo. V času, ko to 
pišem, je za nami že 17. prven
stveno kolo. Do sedaj so igralci 
Slavije zbralii 20 točk (sedem 
zmag, šest neodločenih izidov in 
štirje porazi). Bilanca torej ni 
slaba, če upoštevamo, da je do 
danes tudi vodeči mariborski Že
lezničar s 24 točkami štirikrat 
okusil grenkobo poraza! Razlika 
v točkah ni velika in tudi ni ne
dosegljiva. Do konca prvenstva je 
na sporedu še pet tekem, ki bodo 
prinesle še marsikatero presene
čenje. Prav lahko se zgodi, da se 
položaj pri vrhu lestvice tudi 
spremeni.

Že uvodoma je bilo rečeno, da 
nogometaše Slavije tarejo finanč
ni problemi. Papirnica Vevče je 
kot vedno do sedaj v pretežni 
meri pomagala vevškemu nogo
metnemu klubu. Izdatki papirni
ce pa so tolikšni, da klubi zdru
ženi v ŠD Slavija, ne morejo pri
čakovati vse finančne pomoči le 
od same tovarne. Nasprotno. Stro
kovno vodstvo in vevški delavci 
upajo, da bodo v prihodnje od 
SO Moste-Polje deležni večje 
podpore. Pa tudi sicer se je v no
gometnem klubu in okoli njega 
nekaj časa šušljalo o razpustu za
radi finančnih težav. Zdi pa se 
nam, da so bile to neosnovane 
govorice in komentarji brez po
trebne osnove. Nogometaši sami 
so dokazali, da jim gre mesto v 
slovenski nogometni ligi. Najbolj 
nazorno pa priča (v času ko to 
poročamo) četrto mesto na tabeli. 
V strokovni odbor so ponovno po
klicali na pomoč dolgoletnega no
gometnega delavca tov. Puharja, 
ki bo svoje bogate izkušnje pre
našal na vodenje vevškega nogo
meta nasploh.

Berite

»Noše delo«

Treba pa je še reči, da je sta
rostna struktura ligaškega mo
štva precej visoka. Najmanj pet 
igralcev je starih v povprečju 30 
let; to narekuje vodstvu kluba, 
da velja nujno misliti na vklju
čevanje mladih. To pa ni tako 
enostavna zadeva, upoštevajoč, da 
bi bilo treba za vzgojo lastnega 
kadra posvetiti večjo skrb in na
meniti večja sredstva. Treba se 
je namreč zavedati, da angažira
nje »odsluženih« nogometašev iz 
drugih klubov ni rentabilna in
vesticija, kot je do sedaj bilo v 
praksi. Cenejša in bolj enostavna 
je računica o vlaganju sredstev 
za vzgojo mladih nogometašev. V 
vevškem nogometnem klubu bi 
morali odgovorni zdavnaj priti 
do take odločitve. Tako pa se 
je nemalokrat zgodilo, da so 
mladi perspektivni igralci, vzgo
jeni doma v Vevčah, presedeli 
na klopeh za rezerve ali pa jim 
vodstvo sploh ni dalo možnosti 
nastopanja. Igralcem od drugod 
pa so včasih tudi za eno ali pol 
sezone nudili in obljubljali več.

Tudi to so dejstva, ki jih mo
rajo odgovorni ljudje pri^ vodenju 
vevškega nogometa upoštevati.

Toni Židan

Ali bodo ekipe tudi na letošnjih športnih igrah papirničarjev SRS 
vsaj toliko pripravljene kot doslej?

novosti iz sindikalne knjižnice novosti iz sindikalne knjižnice
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Družbeni dogovor o načelih za izvajanje kadrovske 
politike v občini Domžale

V zvezi z resolucijo o temeljih 
kadrovske politike v SR Sloveniji 
in s programom socialne politike 
v občini Domžale je izdelan pred
log Družbenega dogovora, ki teži 
za tem, da bi se z ustreznim ka
drovanjem izboljšala kadrovska 
struktura na vseh področjih 
družbenega življenja. Vsebina 
kadrovske politike pa bi temelji
la na samoupravni osnovi: tako, 
da kadrovska politika resnično 
postane temeljni element, načr
tovanje kadrov pa sestavni del 
srednjeročnih in dolgoročnih raz
vojnih programov organizacij 
združenega dela.

Glede na aktualnost tega gra
diva, ki obravnava osnovna iz
hodišča kadrovske politike, sploš
na načela kadrovanja za druž
bene funkcije, osnove delegatske
ga sistema, ter družbene funkcije 
v delovnih organizacijah in po
litičnih skupnostih dajemo kratek 
povzetek iz Družbenega dogovora.

Poglavja, ki jih obravnava ta 
Družbeni dogovor so:

1. Oblikovanje in sistemizacija 
delovnih mest v delovnih organi
zacijah

2. Načrtovanje kadrov in iz
obraževanje

3. Zaposlovanje, razporejanje 
kadrov in njihovo napredovanje

4 Kadrovanje vodilnih delavcev
5. Vzgoja in izobraževanje kad

rov
6. Izvajanje kadrovske politike
Kratka obrazložitev poglavij:

1. Oblikovanje in sistematizacija 
delovnih mest

Tu se poudarja odločilni vpliv 
članov delovnih skupnosti in 
TOZD na razpored dela, na si
stematizacijo in analitično oceno 
delovnih mest.

Za zasedbo posameznih delov
nih mest je potrebno določiti po
goje. Družbeni dogovor precizno 
določa roke za izvedbo posamez
nih členov, posebej pa pogoje za 
pridobitev izobrazbe in prakse. 
13. člen spodbuja kadre, da si 
pridobijo večjo strokovnost, saj 
mora v svojih aktih delovna or
ganizacija izpolniti sistem nagra
jevanja tako, da upošteva napore 
posameznikov, kar v mnogih de
lovnih organizacijah do sedaj te
ga še ni bilo.

2. Načrtovanje kadrov in 
izobraževanje

Bistvo tega poglavja je, da 
podpisniki tega sporazuma mora
jo izdelati dolgoročne, srednjeroč
ne in kratkoročne načrte razvoja 
in vanje enakovredno vnašati na
črt razvoja kadrovske politike. 
Vsem kadrom, ki nimajo ustrezne 
izobrazbe, je s tem sporazumom 
treba zagotoviti pogoje, da si 
ustrezno izobrazbo pridobijo. V 
16. členu so našteti pogoji, ki jih 
mora delovna organizacija zago
toviti svojim kadrom za pridobi
tev izobrazbe. Ta določba bo prav 
gotovo prispevala k odpravi se
danje neustrezne kvalifikacijske 
strukture zaposlenih.

3. Zaposlovanje, razporejanje 
kadrov in napredovanje

Tu so našteti pogoji za razpis 
delovnih mest in zaposlovanje 
kadrov z zahtevano izobrazbo. Ce 
se na razpis javijo kadri, ki ne 
ustrezajo pogojem razpisa ali pa 
že delovna mesta zasedajo, se jih 
preizkuša s testi.

V naši občini se je premalo po
lagalo pozornost pripravnikom. 
Ta sporazum pa bistveno spremi
nja to področje in je element 
vzgajanja kadrov.

Iz preteklih let je znano, kakš
ne težave so bile pri kadrovanju 
družbenopolitičnih delavcev na 
posamezna delovna mesta, ki so 
pomembna za celotno občino. V 
tem poglavju se njihov status re
šuje pomembnejše kot doslej.

Za delavne organizacije je po
memben 27. člen, kjer se podpis
niki tega sporazuma zavežejo, da 
drug drugemu ne bodo prevze
mali strokovnjakov, če so TOZD 
nujno potrebni. 28. člen pa poseb
no stimulira izumiteljstvo in no- 
vatorstvo strokovnjakov v TOZD.

4. Kadrovanje delavcev na 
vodilna delovna mesta

V 34. členu je definirana mo
ralno politična kvaliteta delavca

za vodilna delovna mesta. V 35. 
členu je praktično določeno izva
janje tega sporazuma, precizirano 
je, kdo ne bo sprejet na vodilno 
delovno ali vodstveno mesto.

Določena je mandatna doba in 
pa da na vodilno delovno mesto 
ne morejo biti imenovani delavci- 
upokojenci ali tisti, ki izpolnjuje
jo pogoje za starostno upokojitev. 
Preciziran je tudi postopek za 
razrešitev vodilnega delavca, če 
se ugotovi slabo poslovanje, ne
sposobnost itd. Postopek lahko 
začnejo družbenopolitične organi
zacije v TOZD ali skupščina ob
čine Domžale.

Merila za ponovno izvolitev vo
dilnih delavcev so našteta v 38. 
členu.

5. Vzgoja in izobraževanje
Zajeto je redno izobraževanje, 

dopolnilno izobraževanje, štipen
dijska politika in ostali vidiki 
usposabljanja delavcev v delovni 
organizaciji in, ob opravljanju 
javnih funkcij (od 40. do 51. čl.).

6. Oblikovanje in izvajanje
kadrovske politike

Vse določbe tega dogovora mo
rajo podpisniki vnesti v svoje sa
moupravne akte. Obvezno pa mo
rajo usposobiti kadrovske službe 
za izvajanje teh aktov.

Določene so tudi sankcije za 
neizvrševanja določb tega dogo
vora. Komisija za družbeni dogo
vor je pooblaščena za sprejema
nje in tolmačenje posameznih 
določb dogovora.

ZAKLJUČEK:
V organizacijah združenega de

la imajo kadrovski problemi še 
posebno aktualno obeležje. Vedno 
več je delovnih organizacij, ki so 
spoznale, da je pravilna kadrov
ska politika temeljni pogoj za 
uspešno poslovanje.

Se vedno pa imamo delovne or
ganizacije, ki se zadovoljujejo z 
obstoječo neustrezno kadrovsko 
strukturo in se ne zavedajo', da 
bodo lahko zaradi take politike 
vse bolj zaostajale.

Najbrž bomo s podpisom Druž
benega dogovora dosegli bolj ko
ordinirano in racionalno kadrov
sko politiko v delovnih organiza
cijah in seveda tudi v občinskem 
merilu.

V okviru te problematike bi 
opozoril še na 14. sejo CK ZKS, 
kjer so bila obravnavana AKTU
ALNA VPRAŠANJA KADROV
SKE POLITIKE.

Med drugimi sklepi je bila za 
kvahtetne premike v kadrovski 
strukturi nakazana naslednja 
usmeritev:

Da bi dosegli nadaljnje kvali
tativne premike v kadrovski 
strukturi delovnih organizacij si 
je potrebno prizadevati zlasti v 
naslednjih smereh:

1. Komunisti v delovnih orga
nizacijah morajo nadaljevati 
idejnopolitični boj za uveljavlja
nje spoznanj o ključnem mestu 
in odločilni vlogi človeka v vsaki 
proizvodnji in v vsakem delov
nem procesu.

2. Zveza komunistov mora 
spodbujati in doseči povezanost 
vseh samoupravnih dejavnikov 
kadrovske politike znotraj delov
nih organizacij. Doseči je treba 
maksimalno koordinacijo med de
javniki kadrovske politike in isto
časno zagotoviti njihovo odgovor
nost za naloge na kadrovskem

področju, ki pa morajo biti jasno 
definirane.

3. V delovnih organizacijah 
moramo doseči, da bo kadrovska 
politika jasno opredeljena in 
vgrajena v samoupravnih aktih, 
kar je tudi v skladu z realizacijo 
15. ustavnega amandmaja. Pri 
tem je treba zagotoviti, da bo 
strokovno pripravljena in spreje
ta od celotnega kolektiva, saj gre 
za bistveno vprašanje življenjske
ga interesa vseh delovnih ljudi v 
kolektivu in ni le naloga posa
meznih dejavnikov.

4. Delovne organizacije morajo 
stalno proučevati svojo kadrovsko 
strukturo ter jo prilagajati po
trebam razvoja in interesom de
lovnega kolektiva ter nalogam in 
vsebini dela. V ta namen je treba 
stalno izpopolnjevati sistemizaci
jo delovnih mest in skrbeti, da so 
v njenem okviru jasno nakazani 
kriteriji, načini in možnosti na
predovanja zaposlenih.

5. Komunisti v delovnih orga
nizacijah morajo biti nosilci in 
pobudniki prizadevanj po konti
nuiranem in sistematičnem idej
nopolitičnem izobraževanju vseh 
zaposlenih. S tovrstnim izobra
ževanjem ustvarjamo enega iz
med pomembnih pogojev za 
vključevanje delovnih ljudi v 
družbenopolitično in samouprav
no aktivnost.

6. Doseči je treba kontinuirano 
planiranje kadrovskih potreb 
znotraj sleherne delovne organiza
cije v skladu z nadaljnjim raz
vojem. Ti plani morajo biti vgra
jeni v sam razvojni program, 
zajemati pa morajo elemente ce
lovitega načrtovanja kadrov.

7. Delovne organizacije morajo 
še nadalje ostati pomemben no
silec štipendiranja in kreditira
nja. S povečano načrtnostjo, raz
širitvijo baze štipendiranja, z 
večjim upoštevanjem elementov 
socialnih razlik in realnih stro
škov študija bomo povečali učin
kovitost štipendijske politike kot 
temeljnega sredstva kadrovske 
politike v delovnih organizaci
jah.

8. Za nadaljnje uveljavljanje 
pripravništva v delovnih organi
zacijah je potreben boj zoper od
pore pri sprejemanju pripravni
kov, potrebno je urediti priprav
ništvo v samoupravni zakonodaji 
delovnih organizacij ter s stro
kovnim mentorstvom in sprem
ljanjem strokovnega razvoja pri
pravnikov zagotoviti njihovo 
ustrezno zaposlitev ter uspešno 
vključitev v samoupravno in 
družbenopolitično delovanje.

9. V mnogih delovnih organiza
cijah ni organizirana kadrovska 
služba ali pa je njena strokov
nost slaba, zato pa je ovirano 
uresničevanje progresivne kad
rovske politike. Skrb delovnih 
organizacij za ustanavljanje kad
rovskih služb in za njihovo stro
kovno usposabljanje je zatorej 
ključnega pomena. Taka prizade
vanja bodo kadrovskim službam 
dala ustrezno mesto med strokov
nimi službami v delovnih orga
nizacijah.

Komunisti morajo vsepovsod 
utrjevati zavest, da je nadaljnji 
razvoj socialistične samoupravne 
demokracije možen le, če so v 
družbenopolitičnem življenju ak
tivno navzoče žene, mladi ljudje 
in neposredni proizvajalci.

M. D.

Mladinski odbor razpravlja o problematiki svoje organizacije

Dva nerazdružljiva prijatelja

KADROVSKA SLUŽBA POROČA .

Papirnica
Količevo

V mesecu aprilu so se zaposlili: 
Novak Janez — kolodrobec 
Dimic Nikolaj — kolodrobec 
Dedič Hasan — delavec na lesnem

prostoru

V mescu aprilu so odšli iz podjetja: 
Cerar Franc I — jermenar — upo

kojen
Maselj Peter — mazač KS II — 

sporazumno
Heine Dušan — čistilec delavnic — 

odšel v poskusni dobi 
Pavrič Štefan — premazovalec pri 

KS II — sporazumno 
Smrkolj Ciril — konstrukter — spo

razumno
Savič Radivoje — delavec na lesnem 

prostoru — samovoljno 
Kosmač Ana — blagajničarka — 

sporazumno
Florjančič Vera — snažilka v KC — 

sporazumno
Urankar Jože — delavec na lesnem 

prostoru — sporazumno 
Dedič Hasan — delavec na lesnem 

prostoru — odšel v poskusni dobi 
Hribar Janez III — kolodrobec KS 

I. — samovoljno

Rodili so se:
Marn Janezu se je rodila hčerka 

Jožica
Slovnik Vidi se je rodil sin Mitja 
Korošec Jožetu se je rodila hčerka 

Petra
Čestitamo!

Papirnica Vevče

April 1973 
Prišli:
Rožnik Rozalija, zavijalka 
Nemec Anica, zavijalka 
Pavčič Franc, vzdrževalec industrij

skih tirov — preddelavec 
Smajlovič Safet, vnašalec 
Zver Andrej, paznik papirnega

stroja
Brigič Alija, vnašalec 
Farkaš Mihajl, vnašalec 
Stankovič Petar, vzdrževalec trans

portnih poti
Pugelj Ignac, paznik papirnega

stroja

Durič Radisav, vzdrževalec .trans
portnih poti

Petrovič Momčilo, vnašalec 
Nemec Slavica, snažilka 
Kovačič Dušan, pomožni delavec v 

kovinarski delavnici 
Thaqy Zymer, pospravljalec izmeta 
Garbajs Milan, I. pomočnik preč

nega rezalnega stroja 
Vidrgar Mirko, referent za vzdrže

vanje dvigal in transportnih naprav 
Nikolič Blago j e, pospravljalec izmeta 

v premaznem oddelku

Odšli:
Mučič Branimir, samovoljno zapustil 

delo
Petrovič Žarko, samovoljno zapustil 

delo
Stankovič Ivan, samovoljno zapustil 

delo
Anželj Karl, samovoljno zapustil 

delo
Poročili so se:
Thagy Zymer s Shukrijo Zeka 
Mohorčič Vlasta z Markom Žgajnar

jem
Ulčar Pavla z Miroslavom Rejcem 
Lampelj Janez z Eriko Božičevo 

Čestitamo!

Rodili so se:
Milanu Devičniku, hči Fani 
Zlatku in Sabini Kodičevima, hči 

Suzana
Čestitamo!

-MDELO-
Glasilo delovnih kolektivov Zdru
ženih papirnic Ljubljana in Pa
pirnice Količevo in Tovarne celu
loze Medvode — Izdajajo ga njihovi 
delavski sveti — Izhaja vsak me
sec — Odgovorni urednik Stane 
Robida — Uredniški odbor: 
Milan Deisinger, ing. Janez Hribar, 
Milan Korošec, Ljubo Milič, Tone 
Novak, Andrej Pirkmaier in Stane 
Skok. — Tehnični urednik Danilo 
Domajnko (Delavska enotnost) — 
Tiska tiskarna »Toneta Tomšiča« 

v Ljubljani.

Po mnenju Republiškega sekre
tariata za prosveto in kulturo št. 
421-1/73 z dne 9. 1. 1973 šteje ta 
publikacija med proizvode iz 7. 
točke prvega odstavka 36. člena 
zakona o obdavčevanju proizvo
dov in storitev v prometu, za ka
tere se ne plačuje temeljni davek 
od prometa proizvodov.


